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ACTA DEL CONSELL PLENARI 

 

Identificació de la sessió  

Núm.: 4 
Data: 6 de juliol de 2016 
Caràcter: ordinari 
Horari: de 19.05 h a 23.40 h  
Lloc: Consell de Districte de Sant Martí 
 
Assistents 

President del Consell 
Xavier Mulleras Vinzia (GMPPC) 
 
Regidor del Districte 
Josep M. Montaner Martorell (GMBComú-E ) 
 
Regidors/es adscrits/es 
Raimond Blasi i Navarro (GMDCiU) 
Trini Capdevila (GMDERC-AM) 
M. Magdalena Barceló Verea (GMDC’s) 
 
Consellers i conselleres  
Marc Andreu Acebal (GMDBComú-E) 
Francesc Carmona Pontaque (GMDBComú-E) 
Carlota Falgueras Marsal (GMDBComú-E) 
Montserrat Barnils i Santanach (GMDBComú-E) 
Jordi Martín López (GMDBComú-E) 
Eva Campos Paladio (GMDBComú-E) 
Antonio Herrera Valiente (GMDBComú-E) 
Genís Boadella i Esteve (GMDCiU) 
María Arenillas Picañol (GMDCiU) 
Fernando Gómez Carvajal (GMDCiU) 
Oriol Crespo Ramos (GMDCiU) 
Ana M. Luque Muriel (GMDC’s) 
M. Eugenia Angulo López (GMDC’s) 
Lourdes Arrando Bellés (GMDERC-AM) 
Oriol Puig i Morant (GMDERC-AM) 
Sergi Alcon i Gibert (GMDERC-AM) 
Francesc Xavier Bañón Fàbregas (GMDPSC-CP) 
Sílvia López Serrano (GMDPSC-CP) 
Manuel Gallardo Martínez (GMDPPC) 
Ramon Sabaté Puig (GMDPPC) 
Ainhoa Ruiz Benedicto (GMDCUP-PA) 
 
Excusen la seva absència 
Maria Rovira i Torrens, regidora adscrita del GMDCUP-PA 
Daniel Mòdol i Deltell, regidor adscrit del GMDPSC-CP 
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Gerent 
Josep Garcia Puga  
 
Secretària tecnicojurídica 
Rocío Benito 
 
 
Desenvolupament de la sessió 

El president obre la sessió. Dóna la benvinguda a la consellera Sílvia López, que s’ha tornat a 
incorporar al Consell Plenari després d’una baixa per maternitat, i la felicita per la seva 
maternitat. D’altra banda, felicita la senyora Barceló pel seu aniversari. 

A) Aprovació de l’acta de la sessió anterior 

Acta de la sessió ordinària del dia 4 de maig de 2016 

S’aprova per unanimitat. 

B) Part informativa: 

Despatx d’ofici 

Adjudicacions de contractes per procediment obert i negociat entre els mesos de 
febrer a juny de 2016 

La secretària tecnicojurídica informa que s’han fet dos contractes per procediment obert. 
Manifesta que un és el contracte de serveis de connexions elèctriques per a actes cívics a la via 
pública, adjudicat a Insyte Instalaciones, SA, després de la celebració d’un concurs al qual es 
van presentar quatre empreses. Assenyala que aquest contracte té una durada de quatre mesos, 
de l’1 de juny al 30 de setembre de 2016. Explica que l’altre contracte que s’ha adjudicat és el 
relatiu al subministrament per substituir la bomba de calor del Centre Cultural La Farinera del 
Clot, que estava espatllada. Afirma que es van presentar al concurs dotze empreses i el va 
guanyar l’empresa Llonch Clima, SL, que ja està efectuant la substitució d’aquesta bomba de 
calor. 

El Consell se n’assabenta. 

Cartipàs  

Decret del regidor del Districte de Sant Martí de data 13 de juny de 2016, de 
modificació i nomenament de dos nous membres de la Comissió de Govern 

Decret del regidor del Districte de Sant Martí de data 13 de juny de 2016, de 
modificació de la determinació de les àrees de govern i designació de consellers i 
conselleres responsables 

Modificació de Cartipàs, relativa a canvis de presidències i vocalies de comissions 
consultives, consells sectorials i comissions de treball 
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La secretària tecnicojurídica es refereix a dos decrets del regidor del Districte de Sant Martí que 
s’han hagut de modificar. Explica que el primer és el del 25 de juliol de 2015, sobre el 
nomenament de la Comissió de Govern, a la qual s’han incorporat el Sr. Francesc Xavier Bañón 
Fàbregas i la Sra. Sílvia López Serrano, del GMDPSC-CP, com a conseqüència del pacte de 
govern entre el Partit Socialista de Catalunya i Barcelona en Comú.  

Assenyala que, arran d’aquestes incorporacions, s’ha modificat també el decret que establia les 
àrees de govern del Districte i la responsabilitat de cada conseller. Informa que la Sra. Carlota 
Falgueras Marsal (GMDBComú-E) serà consellera d’Ensenyament, Immigració i Dona; el Sr. 
Antonio Herrera Valiente (GMDBComú-E), de Memòria Històrica, Seguretat i Prevenció; el Sr. 
Jordi Martín López (GMDBComú-E), de Participació i Transparència, Economia Social i 
Cooperativa i Turisme; la Sra. Montse Barnils i Santanach (GMDBComú-E), de Treball Digne, 
Cultura i Promoció Econòmica; el Sr. Francesc Carmona Pontaque (GMDBComú-E), de Gent 
Gran, Drets Civils, Urbanisme, Mobilitat i Accessibilitat; la Sra. Eva Campos Paladio 
(GMDBComú-E), de Salut, Medi Ambient, Neteja, Cooperació Internacional i Habitatge; la Sra. 
Sílvia López Serrano (GMDPSC-CP), d’Infància, Joventut, Acció Social i Ciutadania; i el Sr. 
Francesc Xavier Bañón Fàbregas (GMDPSC-CP), d’Esports, Comerç, Parcs i Jardins. 

Explica que també s’han produït algunes modificacions en algunes presidències i vocalies de les 
comissions consultives, els consells sectorials i les comissions de treball per ajustar-les al 
repartiment de les àrees de govern. Afirma que, un cop aprovat el nou Cartipàs pel Consell 
Plenari, es penjarà aquesta informació a la pàgina web del Districte. 

El Consell se n’assabenta. 

Informe del regidor 

El regidor del Districte assenyala que van enviar l’informe a tots els grups el dilluns, i recorda que 
consta de dotze punts. 

Assenyala que el primer punt és el balanç del primer any de govern. Afirma que, tant des del 
punt de vista de l’Ajuntament com del Districte, fan una valoració satisfactòria d’aquest primer 
any de mandat, ja que creuen que han afrontat els problemes amb realisme i han pogut donar-hi 
respostes. Manifesta que, no obstant això, els mecanismes dels quals disposen no permeten 
avançar tan ràpid com voldrien i han aparegut moltes dificultats. D’altra banda, explica que 
també pensen que el treball en equip, la proximitat a la gent i la realització de molts actes i 
reunions són una manera de fer del govern que una part de la ciutadania valora. Assenyala que, 
tanmateix, respecten totes les crítiques pel que fa a les coses que poden millorar i que no han 
arribat a resoldre. 

Manifesta que, en segon lloc, es congratulen del pacte de govern amb el grup del PSC. Explica 
que, atès el context d’enorme diversitat política, tant a l’Estat com a Catalunya i a la ciutat, la 
ciutadania reclama pactes i punts d’acord entre les diverses forces polítiques. Afirma que, en 
aquest sentit, tant a l’Ajuntament de la ciutat com al Districte el govern manté la mà estesa a la 
resta dels grups i espera que a l’esquerra predomini el criteri de sumar, i no pas de dividir. 

Assenyala que el tercer punt de l’informe es refereix al Programa d’actuació del Districte (PAD). 
Destaca que l’elaboració del PAD ha estat un procés ric i intens que ara cal valorar i resumir, i 
que també ha suposat un aprenentatge, ja que s’han adonat que moltes de les coses que 
voldrien fer no es poden executar en un sol mandat, ja que impliquen processos lents i d’una 
gran complexitat. Afirma que, per tant, també volen arribar a acords més a mitjà i a llarg termini 
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que es puguin mantenir durant els mandats següents, independentment del grup polític que 
estigui al capdavant de l’Ajuntament i del Districte. 

Explica que, en quart lloc, una de les coses en què han fet més èmfasi des del principi ha estat la 
necessitat de repensar el 22@. Afirma que no ha estat fàcil trobar interlocutors per fer-ho, atès 
que en el mandat anterior es va dissoldre l’Agència del 22@. Assenyala que aquest procés va 
quedar aturat per raons econòmiques i polítiques i que l’Ajuntament n’ha perdut el lideratge, 
quan és imprescindible per a la ciutat perquè el 22@ és un dipòsit de llocs de treball, de 
transformació urbana, d’habitatge social, d’equipaments i d’espai verd. 

Manifesta que, per repensar el 22@, estan treballant amb Urbanisme i, sobretot, amb el regidor 
Agustí Colom i el seu cap de gabinet, Alberto de Gregorio, així com amb Barcelona Activa, on 
han retrobat els interlocutors més interessats a rellançar el 22@. Afirma que poden dir, a grans 
trets, que estan a la meitat del procés en tots els sentits, com ara pel que fa als habitatges 
socials que falten i les illes que s’han de refer. Assenyala que repensar i concretar el 22@ és un 
repte per a tota la ciutat, però que afecta de ple el districte. Manifesta que, per tant, també ho 
estan treballant amb el moviment veïnal, especialment del Poblenou, i amb una molt bona relació 
amb 22@ Network, que remarca que és l’entitat que ha pres la iniciativa en els darrers anys i que 
els reclama que l’Administració i les universitats recuperin el lideratge públic i que la recerca sigui 
promoguda tant pel sector privat com pel sector públic. Afirma que, si no es fan inversions en 
infraestructures, en galeries de serveis o en el districlima, entre d’altres, no es pot reactivar la 
transformació urbana i social i crear llocs de treball, com ara s’està començant a fer. En aquest 
sentit, destaca les obres d’urbanització que s’estan iniciant de nou als carrers Cristóbal de 
Moura, Bolívia i Marroc, i als entorns de Ca l’Alié. 

Assenyala que el cinquè punt és fer un mapa de solars i edificis municipals, tenint en compte que 
s’està revifant tota l’activitat, tant pública com privada, a la ciutat i al districte. Explica que 
aquesta feina d’inventari i transparència que s’ha fet té a veure, en part, amb l’exercici de 
repensar el 22@ i amb el fet d’afavorir tots els processos relatius a reparcel·lacions, 
reurbanitzacions i juntes de compensació que hi ha encara pendents. Destaca que aquesta feina 
permetrà conèixer exactament quins són els solars de propietat pública i els edificis o naus 
disponibles. 

Explica que, tal com ja han dit alguna vegada, hi ha grans empreses, ONG, petites empreses, 
cooperatives i una gran diversitat d’operadors que els estan demanant que els cedeixin sòl o 
edificis. Manifesta que això ho han de fer d’una manera sistemàtica, amb licitacions i amb criteris 
clars i transparents, ja que significa fer transparent el que és públic i determinar criteris per donar 
un ús social a aquests espais. Assenyala que, de fet, l’estudi de patrimoni que es va presentar 
ahir va en aquesta direcció. Explica que, per exemple, es van adonar que hi havia una empresa, 
Autocars Padrós, que feia gairebé trenta anys que aparcava els seus autocars en un solar sense 
pagar lloguer. Afirma que no han acceptat aquesta situació, ja que creuen que un sòl qualificat 
de verd ha de tenir un ús adient al previst en els plans urbanístics i no pas el que decideixi un 
privat. 

Manifesta que el sisè punt, el turisme i la seva relació amb l’espai públic, és una de les qüestions 
clau i possiblement el debat més important que avui té tota la ciutat, tot i que també afecta el 
districte. En relació amb això, assenyala que plans com el PEUAT, l’ordenació de terrasses i 
altres mesures que creuen que van a favor del bé comú i de la ciutat aixequen resistències. 

Pel que fa al setè punt, relatiu a Glòries, afirma que estan a favor del Compromís per Glòries i 
que, a més a més, han tret a concurs internacional els 300 habitatges previstos, d’acord amb 
l’Àrea d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat, el Col·legi Oficial d’Arquitectes, el Patronat Municipal de 
l’Habitatge i les quatre associacions de veïns i veïnes implicades. 
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En vuitè lloc, explica que estan treballant sobre la qüestió dels assentaments i que, a més, 
esperen millorar al màxim possible aquest procés a la tardor amb algunes actuacions que faran 
que les persones desallotjades siguin tractades com a afectats urbanístics i siguin reallotjades.  

Assenyala que el novè punt és el relatiu a la mobilitat i la xarxa ortogonal. Recorda que ja han 
explicat les previsions que tenen respecte a les superilles, i remarca que no només tenen la 
intenció d’implantar-les al Poblenou, sinó que intentaran que n’hi hagi una a la zona de la Pau-
Maresme, a suggeriment també de les associacions de veïns.  

En desè lloc, destaca l’avanç de les obres al carrer Pere IV. Explica que per al govern aquest eix 
és emblemàtic i que, a més a més, volen que tots els trams es facin amb la mateixa intensitat 
que el que actualment està en obres. Recorda que en la propera fase de les obres s’actuarà 
sobre l’extrem del Besòs, a la rambla Prim. 

Assenyala que l’onzè punt, sobre Sant Adrià-la Mina, és una qüestió que també mereix un tracte 
molt més ampli. Remarca que el veïnatge amb la Mina i Sant Adrià és una qüestió clau, ja que es 
comparteixen problemes i oportunitats amb aquests barris, com el nou campus del Besòs, així 
com la diversitat cultural. Explica que estan treballant intensament amb el govern de Sant Adrià 
de Besòs i estan establint un protocol perquè els dos municipis actuïn coordinadament pel que fa 
a educació, salut, habitatge, convivència a l’espai públic i seguretat, entre altres qüestions. 

En dotzè lloc, pel que fa a escoles i instituts, manifesta que s’està preparant el proper curs amb 
un treball intens amb el Consorci d’Educació. Destaca que al Poblenou hi ha en marxa les obres 
dels mòduls de l’institut Maria Espinalt i l’ampliació de l’escola La Llacuna, i que la compra 
imminent de l’església de Sant Bernat Calbó permetrà l’ampliació de l’escola La Mar Bella.  

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, recorda que Barcelona en Comú va 
guanyar les eleccions amb l’esperança de canvi a la ciutat i de trencament amb velles 
pràctiques. Afirma, però, que no es pot fer nova política amb la imposició de la política que ha 
regit a la ciutat durant vint-i-vuit anys i que és responsable directa de la ciutat actual. En aquest 
sentit, assenyala que les declaracions del regidor sobre el nou pacte de govern afecten temes 
que fa molt temps que es treballen al districte, com l’ordenança de terrasses, i que els retornen al 
mateix punt on eren fa un any. Explica que el seu grup volia capgirar el poder i agitar les 
estructures, tot i ser conscients que això no seria fàcil, ja que tenen en contra els grans poders 
de l’acumulació, les imposicions externes i internes, i la manca de democràcia. 

Pregunta on queda la Barcelona de la vaga general que va paralitzar la ciutat amb tota la força 
de les classes obreres per guanyar la jornada laboral de vuit hores, o què diran ara a les dones 
que netegen les habitacions dels hotels de la ciutat per 2,5 euros l’hora. Remarca que aquest és 
el model de turisme de la ciutat i el model de feina que s’ofereix a les dones, que pensaven que 
formava part del passat. Afirma que amb el nou pacte de govern es torna als que controlaven la 
Guàrdia Urbana a la Ciutat Morta; al cas Mercuri, que ha esquitxat un regidor, i a l’ordenança de 
civisme del 2005, que criminalitzava «els oblidats» de sempre.  

Manifesta que el que els resta són «les molles» que van dir que no volien, perquè no alimenten 
ni l’avui ni el demà ni permeten lluitar contra les «clavegueres» de l’Estat. Assenyala que un dels 
motius pels quals volen abandonar Espanya és per deixar l’esclavatge, la submissió i el passat 
sense futur. Afirma que també volen fugir de la ciutat dels darrers anys, però que, en canvi, es 
torna enrere. Opina que almenys sempre els quedarà el carrer, que és l’únic òrgan sobirà de les 
classes populars per continuar mirant endavant. Conclou que el seu grup s’oposarà frontalment a 
tot el que no sigui ruptura i esperança. 
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El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, assenyala que no farà un discurs polític, sinó 
que vol parlar de les qüestions que tracten els veïns als consells de barri. Remarca que una de 
les qüestions que preocupa als ciutadans és la neteja. Explica que el mateix regidor va tenir ahir 
l’oportunitat de veure l’estat de brutícia del parc on es va fer el consell de barri. A més, afirma 
que cal netejar les clavegueres, que desprenen males olors, i que cal treballar per sensibilitzar la 
ciutadania respecte a la recollida d’excrements als espais públics, ja que cada vegada n’hi ha 
més. 

Opina que el govern ha creat conflictes on no n’hi havia, com el cas de la platja de Llevant, que 
ha arribat a provocar fins i tot agressions entre els veïns. D’altra banda, es queixa de la mala 
organització del govern, que fa canvis de programa contínuament. Afirma que el Districte s’ha 
caracteritzat durant molts anys per la bona organització, gràcies a la tasca dels seus 
treballadors, però que les interferències del govern han portat al descontrol, tal com ho 
demostren els canvis sobtats d’agenda, o el fet que per a cada ple s’hagi de convocar una junta 
extraordinària per fer modificacions d’última hora.  

Es lamenta també de la manca de seguretat. Explica que fa pocs dies un bloc de veïns es va 
queixar que fa dos anys que hi ha un habitatge desocupat on es trafica amb marihuana, mentre 
que no es produeix cap intervenció de la Guàrdia Urbana. Afirma que els veïns volen tenir una 
Guàrdia Urbana que respongui als seus problemes. 

Assenyala que tampoc no s’ha resolt definitivament el problema d’uns veïns que es veuen 
afectats per les molèsties que genera un forn al seu bloc d’habitatges. Afirma que el govern 
sempre diu que «pren nota» de les coses, però que, després d’un any de mandat, cal començar 
a actuar i resoldre els problemes. 

Explica que, tal com s’ha dit en altres plens, els veïns volen els seus consells de barri per parlar 
dels seus problemes, i no pas «macroconsells» de diversos barris, que opina que els cansen i 
els avorreixen. Assenyala que el govern va dir que rectificaria en aquesta qüestió, però que 
aquesta setmana ha tornat a fer un consell de diversos barris. A més, opina que l’experiment de 
fer consells de barri a l’aire lliure no ha donat bon resultat. Afirma que en el primer els assistents 
van haver de suportar aire i fred i no sentien bé les intervencions, mentre que en el d’ahir la gent 
va patir molta calor. 

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, assenyala que, només després que un diari 
posés de manifest la falta de control, l’incompliment de les ordenances de civisme i la manca de 
neteja a la Vila Olímpica, el govern hi ha posat solució, mentre que no havia fet res mentre eren 
els veïns els que denunciaven aquests fets. 

Explica que, quan el seu grup va demanar seguretat viària per a les escoles del districte, se’ls va 
contestar que un col·legi en concret era meravellós per dins, tot i que parlaven d’inseguretat a la 
sortida, mentre que ara el govern ha fet un estudi sobre aquest aspecte. En aquest sentit, opina 
que no cal negar una evidència en el Consell Plenari i després fer el que es reclama.  

Assenyala que el govern també va treure importància al problema dels assentaments quan el 
seu grup el va plantejar, però que no se’ls pot ocultar durant tant de temps el que és evident, 
malgrat que els treballadors socials i els voluntaris facin una tasca digna d’elogi. Manifesta que 
s’alegren d’haver parlat d’aquest tema perquè ara se n’ha fet un estudi seriós i complet, tal com 
el seu grup va demanar. 

Explica que en l’últim consell de barri la gent va suportar una temperatura de 30 graus sota uns 
arbres que no eren aptes per a al·lèrgics i que, a més de la queixa general dels veïns, tampoc no 
va servir de gaire fer-los patir d’aquesta manera. Demana que es faciliti la participació exercint 
també la transparència, que remarca que és una obligació del govern. 
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Afirma que la mesura de govern per a la implantació del Pla de barris no és gens clara, ja que hi 
manquen el calendari, el cost i l’inici i la finalització de la mesura. A més, recorda que se’ls va 
enviar aquesta mesura dos dies abans de la celebració del plenari. Explica que en matèria 
educativa no hi ha, per exemple, cap pla de neutralitat ideològica ni cap pla de prevenció contra 
l’absentisme escolar. Destaca que l’educació és summament important i que, per tant, cal fer un 
pla seriós, eficaç i que es dugui a terme de manera immediata. Manifesta que tampoc no es 
preveu cap pla ni cap programa per a l’activació econòmica. Pregunta quan es farà efectiu i quin 
pressupost s’hi destinarà. 

Remarca que els drets socials engloben moltes més coses que uns equipaments, però que el 
més preocupant és que el Pla de barris parla de «possibles accions» en relació amb els drets 
socials. Afirma que quan hi ha emergències socials s’ha de tenir un pla per fer-hi front, i no pas 
possibles accions per al que es pugui esdevenir. Explica que té la sensació que el govern no ha 
entès res de la problemàtica del Besòs i el Maresme, on es demanen solucions amb un projecte 
que tingui objectius clars, un pressupost detallat i dates concretes. En relació amb això, 
assenyala que en la mesura de govern no s’especifica com i quan s’iniciarà, sinó que les accions 
es poden allargar fins al 2020, i tampoc no es concreta la distribució del pressupost. Opina que, 
en definitiva, el govern continua amb la falta de transparència, de comunicació, d’organització i 
de participació efectiva que el caracteritza.  

Afirma que un any dóna per fer moltes actuacions i que, tot i que s’ha començat a fer-ne algunes, 
hi ha alguna cosa que falla, tal com ho posa de manifest la ciutadania. Explica que esperen que 
el govern no només escolti la ciutadania, sinó que també li faci cas, i que faci efectiva la 
transparència, que torna a remarcar que és una obligació del govern. 

Assenyala que han demanat reiteradament millores organitzatives per poder fer bé la seva feina, 
però que no hi ha manera d’aconseguir-ho. Manifesta que esperen que amb l’entrada del PSC al 
govern municipal algunes coses canviïn, ja que aquest grup també ha criticat i reivindicat això. 

La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, felicita els nous socis de govern i els 
desitja una política encertada que redundi en benefici del veïnat. Opina, però, que el que van 
interpretar com un canvi de cicle no ha estat fins ara més que una repetició de la vella política, 
amb un govern «dels de sempre».  

Explica que el seu grup ha ofert la seva col·laboració al govern per tal d’assegurar la 
governabilitat en diverses ocasions, però que el govern no l’ha acceptat. Manifesta que, per tant, 
no els queda més remei que mantenir-se a l’oposició, fent una oposició lleial amb la ciutadania 
però determinada. Afirma que el govern ha passat de les promeses de participació a la presa de 
decisions unilaterals, que remarca que és un estil propi de la política més liberal i menys 
progressista que coneixen. Opina que probablement aquest és el motiu principal de la pèrdua 
d’uns 3.500 vots del grup de govern a Sant Martí en sis mesos. 

Destaca que el seu partit és una força independentista i clarament d’esquerres, i que ha estat el 
partit que més ha crescut en vot al districte. Manifesta que estan segurs que en gran part això es 
deu al fet que són un partit net de gent treballadora i honesta, tot i les manipulacions provinents 
de les «clavegueres» del Govern espanyol. Opina que el seu partit és l’alternativa a l’esquerra 
del govern, ja que és una alternativa de progrés, de renovació, de radicalitat democràtica i de 
defensa del dret a decidir. 

Pel que fa al districte, assenyala que el govern ha dit sovint que no està d’acord a fer benzineres, 
mentre que és el govern que ha autoritzat més benzineres al districte en un any, ja que n’ha 
autoritzat tres als carrers Pere IV, Maresme i Badajoz.  
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D’altra banda, afirma que a la rambla del Poblenou continua el conflicte a causa del turisme 
descontrolat, i que hi ha un increment de problemes de convivència a l’espai públic, amb la Vila 
Olímpica com a paradigma de l’incivisme als titulars de premsa. Remarca que, en canvi, en 
l’esquema de l’informe del regidor, quan es parla de turisme i espai públic, es diu que es tracta 
d’un problema de l’estiu, sobretot als barris litorals, i que s’hi treballa durant tot l’any. Demana 
que es presenti un informe sobre l’estat de la zona, amb les mesures dutes a terme i les 
previstes, ja que consideren que la instal·lació d’una pilona i la presència de deu agents de la 
Guàrdia Urbana no són la solució. En relació amb això, manifesta que espera que no li tornin a 
exigir que entri la seva petició per escrit, tal com li van dir quan va demanar informació sobre els 
assentaments al districte. 

Assenyala que el govern vol invertir 28 milions d’euros de la Diputació en els túnels de les 
Glòries, quan tradicionalment aquests diners es destinaven a cultura, educació i esports. Opina 
que això no és fer política d’esquerres, i afirma que el seu grup té clares les prioritats, a 
diferència del govern. 

Manifesta que entenen que el govern dóna ja per fet que l’ampliació de l’escola de La Mar Bella 
es farà al solar de Sant Bernat Calbó, quan havia anunciat un procés participatiu per decidir el 
futur d’aquest solar. 

Explica que el consell de barri d’ahir es va fer a ple sol, amb una temperatura de 30 graus, amb 
insectes i sense cap ampolla d’aigua per als veïns i veïnes, a banda del cost que va suposar 
aquest acte. Afirma que el govern potser els dirà que ha heretat algunes maneres de fer les 
coses, però que, en tot cas, ha acceptat aquestes condicions.  

Manifesta que volen proposar novament al regidor la creació d’una taula amb tots els grups del 
Districte i amb representants de les entitats i associacions per tal de trobar junts solucions als 
problemes i poder fer de Sant Martí un districte socialment just i lliure. Afirma que es tracta d’una 
oferta sincera i generosa, tot i que pugui intuir la resposta del govern. 

El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, agraeix l’interès de les persones que 
assisteixen al plenari i de les que segueixen la sessió per Internet.  

Explica que, quan ha intervingut el regidor, ha tingut la sensació d’estar amb els polítics del 
Brexit, que van estar dient a tothom que tenien la solució a la sortida d’Anglaterra de la Unió 
Europea i que ara han plegat i diuen que això no era tan fàcil com semblava. Afirma que durant 
tot l’any han anat sentint la «cançoneta» que les coses no eren tan fàcils com semblava en tots 
els plenaris, així com la «cançoneta» de tota l’oposició queixant-se dels embolics amb les 
agendes i les convocatòries. Assenyala que, mentrestant, continuen els problemes amb el 
funcionament del Districte, els calendaris i les relacions amb la resta de grups municipals i les 
entitats.  

Manifesta que celebra que el govern estigui satisfet amb el procés participatiu del PAD i el PAM, 
però que ha passat un any i encara no s’ha aprovat cap d’aquests plans ni el PIM, que remarca 
que són els deures principals del govern.  

Afirma que l’Ajuntament disposa d’espais públics per poder celebrar els consells de barri, sense 
que calgui fer-los a les places, com quan Barcelona en Comú feia campanya electoral. 
Assenyala que en l’últim consell de barri s’han tornat a agrupar diversos consells de barri, en 
contra dels acords adoptats pel Consell Plenari. A més, remarca que no només es va acordar no 
agrupar consells de barri, sinó també que els plenaris fossin accessibles per a les persones amb 
discapacitat audiovisual. D’altra banda, explica que encara no se’ls ha contestat una pregunta 
que van presentar per escrit en relació amb el sobrecost que té fer un consell de barri en una 
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plaça a causa de despeses com la megafonia i les cadires. A més, també es refereix a la calor 
que van patir els assistents. 

Assenyala que el govern diu que treballa en equip i està en contacte amb la gent, però que ha 
trigat dos mesos a posar-se en contacte amb els veïns de la plaça Victòria Kent que van assistir 
al plenari anterior, en el qual el govern es va comprometre a parlar amb ells al cap d’una 
setmana. A més, afirma que en aquell plenari va quedar palès que el govern anterior havia 
contactat reiteradament amb aquests veïns, mentre que el nou govern no sabia ni com fer-ho. 
Explica que ara veuen els resultats d’allò que havien estat denunciant, i que a això se suma 
l’acord de govern, amb el qual opina que es torna a la Barcelona governada pels grups del PSC i 
d’ICV-EUiA durant molts anys. Manifesta que no comparteixen aquest marc, en el qual volen ser 
l’alternativa. Pel que fa a això, opina que l’alternativa no és oferir suport per aprovar els 
pressupostos i altres propostes, i que el Grup d’ERC s’hauria d’adonar que no és ben rebut per 
BComú, que governa per als «seus» i pacta amb les forces polítiques més properes. 

Demana que, en el marc d’entrada del PSC al govern, s’impulsi definitivament el funcionament 
normal del Districte, ja que en un any de govern no s’han convocat les comissions de Medi 
Ambient, de Via Pública i Seguretat i de Promoció Econòmica, ni s’ha desenvolupat una bona 
part del cartipàs municipal. Demana que, ara que el govern té més membres, arribi a tot arreu, 
tant des del punt de vista dels veïns i les entitats com institucionalment. 

Es refereix als conflictes de la platja per a gossos i la Vila Olímpica, i afirma que cal posar ordre 
en tot això, malgrat que no creu que el govern sigui capaç de fer-ho. Explica que en el mandat 
anterior es deia que el govern no podria acabar amb els trilers a la rambla i en quatre anys ho va 
fer, mentre que el govern actual té problemes com els dels manters i la prostitució, i està per 
veure si els resoldrà. 

El regidor assenyala que contestarà les intervencions dels grups de manera global. Afirma que el 
pacte de govern no representa un pas enrere, ja que sumar és sempre un pas endavant. En 
aquest sentit, explica que han sumat amb el PSC actual, i que els hauria agradat pactar amb els 
grups d’ERC i la CUP, però que aquests grups no han volgut fer-ho. Remarca que en el passat el 
PSC era el grup que governava, amb els grups d’ICV-EUiA i ERC com a subordinats, mentre que 
ara té la majoria una plataforma de diversos partits d’esquerra i el PSC té un paper 
complementari.  

Manifesta que no comparteix la visió apocalíptica d’alguns grups quan diuen que la ciutat torna a 
ser una ciutat bruta, plena d’insectes, insegura o incívica. Afirma que això són problemes que es 
donen a tota gran ciutat i només en són una part. D’altra banda, explica que l’Administració no 
pot prohibir unes benzineres que compleixen la normativa, però que intentaran canviar la 
normativa amb un pla d’usos. 

Afirma que el consell de barri que es va celebrar ahir va costar 700 euros, que creuen que són 
uns diners ben esmerçats perquè així tothom pot veure que es fa un acte participatiu a l’aire lliure 
i això és una lliçó de transparència i participació. 

El senyor Francesc Carmona Pontaque, del GMDBComú-E, assenyala que al llarg de la sessió 
podran tractar a bastament algunes qüestions que han sortit, com la de la neteja i d’altres als 
quals els grups del PP i C’s es refereixen sovint. D’altra banda, recorda al senyor Gallardo que hi 
ha temes de seguretat que corresponen als Mossos d’Esquadra, com els relatius a les drogues. 

Opina que el GMDCUP-PA ha fet un discurs summament crític en què ha parlat de rupturisme, 
quan això es contradiu amb el que vota a la Generalitat. A més, assenyala que han ofert a 
aquest grup incorporar-se al govern, però que no ha volgut. Explica que també van fer una oferta 
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a ERC i la va rebutjar perquè va dir que no volia formar part del govern si hi havia el PSC. A 
més, assenyala que la representant del GMDERC-AM s’ha oblidat de dir que en les últimes 
eleccions Barcelona en Comú - Podem va obtenir el 30% de vots al districte. Afirma que és cert 
que han baixat una mica en nombre de vots, però que encara tenen el suport de pràcticament 
una tercera part de la ciutadania del districte. D’altra banda, assenyala que encara no coneixen 
la solució que el GMDERC-AM deia que tenia per a les benzineres. 

Pel que fa a les imatges de la Vila Olímpica que han sortit als mitjans de comunicació, manifesta 
que ja han parlat d’aquest tema a la premsa i a la televisió, i que els veïns i veïnes han reconegut 
que el govern ja treballava per resoldre aquest problema. En aquest sentit, recorda que s’havien 
previst tota una sèrie de mesures sobre l’accés de vehicles, l’enllumenat, el reforç de la neteja o 
la reforma del parc de Carles I. A més, diu al GMDCiU que l’origen d’aquest problema rau al Port 
Olímpic, respecte al qual el govern anterior va tenir una actitud molt laxa. 

La senyora Ruiz manifesta que el fet que la CUP no hagi entrat al govern no és una raó per 
pactar amb el passat, i que la responsabilitat no és només del seu grup, sinó que hi ha 
responsabilitats compartides. Explica que el seu partit no entra als governs per les limitacions 
que tenen per fer canvis reals, i que van entrar en la institució per «fer revolta, aixecar catifes i 
obrir finestres».  

Opina que és absurd comparar la situació que es viu a Barcelona amb la situació extraordinària 
que es viu a Catalunya i al Parlament, on s’està fent un procés d’independència històric i que 
servirà d’exemple a la resta del món. Afirma que, si els membres de Barcelona en Comú al 
Parlament se sumessin a aquest procés, entenent la seva diversitat interna, potser es podria 
assolir una independència amb molta força d’esquerra per construir un estat català republicà, de 
drets socials, de lluita de classe i de lluita popular al carrer. En aquest sentit, demana a aquest 
grup que comenci a assumir també la seva responsabilitat al Parlament català. 

El president assenyala que el GMDPPC i el GMDC’s han esgotat el temps d’intervenció, i dóna la 
paraula al GMDERC-AM.  

La senyora Arrando manifesta que vol ratificar la decisió que ha pres ERC de no entrar al govern 
i expressar la seva satisfacció per això. Explica que, de la mateixa manera que no van ser 
«subordinats» del PSC ni d’ICV-EUiA, tampoc no ho seran de BComú.  

Diu al senyor Carmona que és normal que no hagi esmentat el 30% de vots que va obtenir 
Barcelona en Comú - Podem en les últimes eleccions, ja que no és ella qui ha de fer campanya 
d’aquest partit. Respecte a les benzineres, explica que van presentar una iniciativa a una 
comissió de l’Ajuntament de la ciutat i que estan esperant l’informe que ha d’argumentar el 
rebuig a la proposta. Diu al senyor Carmona que, si llegeix l’acta de la Comissió d’Urbanisme 
d’aquell dia, coneixerà les dades i els arguments que van aportar. 

El president assenyala que el GMDCiU també ha esgotat el temps d’intervenció i, per tant, dóna 
per finalitzat aquest punt de l’ordre del dia. 

El Consell se n’assebenta. 

Informe del govern  

- Accés segur a les escoles (retirat)  

- Nou informe: Pla de barris Besòs 



  

 

 

 
11 

El senyor Jordi Martín López, del GMDBComú-E, manifesta que presenten una mesura de 
govern per a la implementació del Pla de barris contra la desigualtat al Besòs i el Maresme, ja 
que és el barri amb les pitjors dades pel que fa a salut, atur, renda o qualitat de l’habitatge i el 
medi urbà. 

Afirma que cal intervenir de manera transversal en diferents àmbits i amb els objectius següents: 
resoldre els dèficits urbanístics que té el barri, tant pel que fa a l’estat dels habitatges com pel 
que fa a la falta d’equipaments; recuperar i impulsar l’activitat econòmica i el comerç de 
proximitat, i activar iniciatives d’economia social i col·laborativa amb retorn social al barri; fer 
projectes socioeducatius i coeducatius a les escoles, reforçant els actuals i potenciant-ne de 
nous; promoure l’educació en el lleure, la cultura, la música i les arts escèniques, així com 
l’educació al llarg de la vida; establir accions d’atenció i millora de les condicions de vida de la 
gent, amb especial atenció a la gent gran, els infants i joves i els nouvinguts, i sobretot apoderar 
els veïns perquè s’organitzin i estableixin objectius comuns per a la millora col·lectiva del barri. 

Exposa algunes de les propostes que configuren el Pla i que han sorgit com a idees força durant 
el procés que s’ha fet amb les entitats i els veïns del barri:  

- «Barri és escola». L’educació com a pal de paller de la transformació personal i social. 
Una educació basada en tres projectes clau: un projecte pilot innovador i transformador a 
l’institut Rambla Prim; implantar el projecte d’escola enriquida en tots els centres, amb la 
idea que l’escola ha d’anar més enllà de la simple transmissió de continguts i ha de ser 
un espai socioeducatiu; i promoure el lleure i l’educació al llarg de la vida com a eina vital 
de cohesió i millora del barri. 

- Dinamitzar i millorar l’espai públic i comunitari com a element indispensable per a la 
cohesió entre els diferents col·lectius del barri, amb actuacions com la millora del carrer 
Alfons el Magnànim i els solars en desús, la connexió de la rambla Prim amb el Fòrum, la 
recuperació del cine Pere IV per al barri o la millora del centre cívic i els altres 
equipaments. 

- Activació econòmica i social que permeti un retorn social dins del barri: millores del 
mercat del Besòs, nou projecte de formació-ocupació amb la cooperativa Gregal, 
activació dels locals de la plaça Palerm, etc. 

Assenyala que el document que han presentat a tots els grups municipals conté un ampli detall 
del calendari i els imports. A més, destaca que és un document obert i en constant construcció, i 
que es constituirà un grup impulsor del Pla després de l’estiu. Finalment, informa que el 
pressupost del Pla és de més de 13 milions d’euros. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, explica que consideren que aquest tipus 
de plans són necessaris per reforçar els barris més desfavorits, però que no volen deixar de 
remarcar que la situació d’aquests barris és fruit de la deixadesa generalitzada i sistemàtica que 
s’ha produït per part de les administracions durant anys, i de la desigualtat que potencia el 
sistema, que permet que uns pateixin condicions laborals deplorables i uns altres s’enriqueixen a 
costa seva.  

Assenyala que aquests barris amb més problemàtiques són els que tenen les rendes familiars 
més baixes de la ciutat com a conseqüència de la precarització del treball. Manifesta que pensen 
que el Pla de barris hauria d’ajudar a generar estructures que enforteixin els veïns i perdurin en 
el temps, i que des de l’Administració no es poden fomentar plans d’ocupació que mantinguin el 
sistema de precarietat laboral. En relació amb això, afirma que no és possible l’apoderament 
popular sense dignitat del treball. 
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D’altra banda, opina que cal treballar a fons el problema dels pisos buits, que generen molts 
conflictes quan són ocupats per màfies, per tal de garantir el dret a l’habitatge i, alhora, reduir la 
conflictivitat. 

Manifesta que també pensen que els consorcis han de ser òrgans molt més transparents i 
pròxims als territoris afectats, i que haurien de rendir comptes de la seva activitat a la població. 

Finalment, reclama que en el consell assessor que planteja el Pla de barris tinguin més pes les 
persones que treballen quotidianament als barris sobre els quals es pretén actuar. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, diu al regidor que, malgrat la retòrica i les 
presentacions en PowerPoint del govern, el districte continua amb els mateixos problemes, com 
els dels veïns del carrer Catània o els habitatges amb aluminosi. En relació amb això, pregunta 
quants blocs d’habitatges s’han rehabilitat en un any, i afirma que el problema rau en els veïns i 
propietaris que no volen arreglar els pisos, quan hi ha instruments per fer executar aquestes 
intervencions. Manifesta que tampoc no s’ha fet res respecte a les macrofestes que se celebren 
al Fòrum i que segueixen després a la rambla Prim. Assenyala que podria esmentar molts més 
problemes que continuen afectant els veïns, sense que el govern aporti solucions. 

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, opina que tot el que s’ha explicat és pur 
populisme. Remarca que fa molts anys que es pateixen problemes de seguretat i d’ocupació, i 
que la situació a la zona del Besòs és pràcticament inhumana. Afirma que, per tant, al districte 
no hi ha la igualtat d’oportunitats que es predica. Opina que cal anar al focus dels problemes i 
ser efectius, i aplicar transparència en el destí de cada euro que es gasta.  

D’altra banda, afirma que el govern sovint no vol comptar amb l’opinió dels altres grups. Pel que 
fa a això, manifesta que no se’ls comuniquen moltes reunions que es fan, de les quals se 
n’assabenten pels veïns, i que el govern no confia en ningú. 

La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, explica que estan a favor d’aquest tipus 
de mesura i els agrada molt el seu plantejament de transversalitat, però que volen fer algunes 
consideracions. 

Afirma que els sembla insuficient la dotació pressupostària de 150 milions d’euros per a quinze 
barris, que suposen una dotació aproximada de 2,5 milions per barri i any durant tot el mandat, 
quan l’Ajuntament podria invertir entre 1.000 i 1.200 milions d’euros per mandat. D’altra banda, 
explica que no entenen per què cal retardar l’inici del Pla a la majoria dels barris i establir un 
calendari segons el qual s’anunciaran cada tres mesos els barris on s’aplicarà, que opina que 
sembla una mesura més aviat orientada a l’obtenció d’un titular trimestralment.  

Manifesta que tot plegat els fa pensar que el govern planteja aquest Pla més com una campanya 
de màrqueting que no pas com una actuació pensada per als veïns i veïnes que se n’haurien de 
beneficiar. Afirma que, pel que fa al Besòs, troben a faltar algun pla d’ocupació específic i la 
potenciació de la formació professional. Pel que fa a això, recorda que quan es va presentar el 
primer informe al Plenari el seu grup va demanar la creació d’una taula amb tots els agents 
implicats, incloent-hi la resta de partits polítics. Explica que aleshores va semblar que el govern 
acceptava la proposta, però que s’adona que el govern s’entesta a reduir la participació a la 
comunicació de decisions. En aquest sentit, afirma que ha estat ingènua en pensar que el govern 
tindria a Sant Martí una actitud més participativa. A més, remarca que encara no s’ha convocat el 
Consell d’Administració del Foment de Ciutat, òrgan on s’ha de fer el debat polític de les 
mesures a escala de ciutat. En relació amb això, opina que la participació de la resta de forces 
polítiques no forma part de la cultura del govern, sinó només del seu discurs. 
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El senyor Fernando Gómez Carvajal, del GMDCiU, manifesta que hi ha aspectes del Pla de 
barris que poden compartir, com les mesures en matèria educativa, però que deixa molts dubtes 
oberts. Assenyala que, per exemple, el Pla de barris no inclou mesures per als joves ni el casal 
de joves, que és un equipament que ja fa temps que es reivindica. En relació amb això, afirma 
que aquest col·lectiu està oblidat al districte, atès que el govern només ha obert el casal de Can 
Ricart, que es va impulsar en el mandat anterior, i des d’aleshores no ha fet res més per als 
joves. 

D’altra banda, opina que és paradoxal que el govern vulgui fomentar plans d’ocupació amb 
convenis amb el sector hoteler de la zona, mentre que en l’àmbit de ciutat boicoteja aquest 
sector constantment. Demana al govern que s’aclareixi respecte a si vol ajudar el sector hoteler, 
que destaca que genera ocupació, i deixi de fer populisme sobre aquest tema a la ciutat. 

Pel que fa al comerç, explica que poden estar d’acord que cal ajudar el carrer Alfons el 
Magnànim o la plaça Palerm, però que no veuen que es doni cap suport a passatges com el de 
Xavier Nogués, que destaca que són espais on històricament el comerç ha estat molt integrat al 
barri. 

Afirma que també estan d’acord amb les mesures per afavorir la convivència i la integració, però 
que són insuficients, ja que també cal fer actuacions respecte a les ocupacions, el tràfic de 
drogues i l’incivisme. En aquest sentit, opina que cal més seguretat i policia al carrer, ja sigui 
Guàrdia Urbana o Mossos d’Esquadra, que és el que demana la gent. 

Pregunta qui formarà part del grup que impulsarà aquest Pla de barris. D’altra banda, critica que 
s’hagi començat pel barri del Besòs i s’hagi oblidat la Verneda, quan la Via Trajana o algunes 
zones de la Verneda Alta tenen els mateixos problemes que el Besòs. 

El senyor Martín manifesta que entén que el GMDPPC està d’acord amb el Pla de barris, tot i els 
dubtes que li genera. Diu al senyor Gallardo que l’Ajuntament ha creat un servei de mediació per 
buscar solucions en aquells blocs on els propietaris no volen pagar, de manera que sigui 
possible rehabilitar els edificis.  

Respecte a la intervenció del GMDC’s, remarca que s’han fet sessions amb els veïns per 
dissenyar el contingut del Pla de barri. Explica que s’hi van introduir unes quaranta propostes de 
la seixantena que els veïns havien fet, i que la resta no es van poder incorporar perquè o bé no 
eren de competència municipal o bé perquè no es podien dur a terme per raons pressupostàries. 

En relació amb la crítica del GMDERC-AM sobre la insuficiència del pressupost, afirma que cal 
tenir en compte que el Pla de barris s’aplica en paral·lel a les actuacions que ja fa el Districte. 
Remarca que el pressupost ordinari del Districte també té en compte les desigualtats i que, per 
tant, els territoris més desfavorits rebran més inversió. 

Pel que fa a la crítica del GMDCiU respecte a la manca d’actuacions adreçades als joves, 
assenyala que actualment hi ha una assemblea de joves, a diferència del mandat anterior. 
Destaca que en aquesta assemblea, com a mínim, els joves comencen a treballar conjuntament 
per les reivindicacions del seu territori. Afirma que és veritat que els joves reclamen un espai 
propi i que creu que el tindran a curt termini. A més, explica que segurament en la definició del 
cinema Pere IV, que es farà amb tot el veïnat, també es valoraran les reivindicacions dels joves. 

Quant al comerç, assenyala que tenen en compte l’associació de comerciants amb la qual el 
govern anterior va acordar un local, però que intentaran que aquest local sigui també per als 
comerciants del carrer Xavier Nogués i el mercat del Besòs, ja que consideren que cal donar 
suport a les tres associacions que hi ha al territori i fer que treballin conjuntament. 
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Pel que fa a la seguretat, afirma que és evident que cal implicació i acords amb els Mossos 
d’Esquadra i amb el municipi de Sant Adrià de Besòs, i que això s’està fent des del principi.  

Remarca que 90 milions d’euros del Pla de barris haurien de provenir de la Generalitat, però que 
només se n’han previst 13 per a aquesta legislatura. Demana als grups que formen part del 
Govern de la Generalitat que intentin fer alguna cosa perquè arribin aquests diners. 

Assenyala que a la Verneda es farà un procés participatiu amb els veïns i les entitats a finals 
d’any per determinar els continguts del seu Pla de barris. D’altra banda, afirma que el Consell 
d’Administració del Foment de Ciutat es reunirà aquest mes de juliol.  

Diu a la senyora Ruiz que segurament moltes de les mesures que adopti el govern seran 
insuficients per al GMDCUP-PA, però que en el fons treballen per objectius molt semblants. 
Manifesta que agraeix els comentaris positius sobre el Pla, i que intentaran que les mesures 
previstes siguin l’inici de mesures més a llarg termini i de més envergadura. 

La senyora Ruiz explica que estan fartes d’escoltar que els hotels generen ocupació, quan les 
dones que treballen als hotels cobren 2,5 euros per hora. En relació amb això, assenyala que es 
parla d’igualtat i dels drets de les dones, però que la pobresa i la precarietat afecten 
especialment les dones. 

D’altra banda, remarca que el govern de CiU va suprimir l’escola d’adults del Besòs per tal de 
generar un model d’educació productiu, en comptes d’un model d’educació arrelat al territori per 
a aquelles persones que no poden accedir a una educació.  

El senyor Gallardo declina tornar a intervenir. 

La senyora Angulo manifesta que dóna per fet que s’ha fet un procés participatiu amb els veïns 
per determinar els continguts del Pla de barris i que entén que no s’hi hagin inclòs algunes 
mesures per raons pressupostàries. Precisa, però, que el que ha dit és que el Pla s’ha de 
concretar en uns objectius i en un pressupost tancat que especifiqui totes les mesures. A més, 
demana que sobretot no s’oblidin les mesures preventives relatives a l’educació. 

La senyora Arrando afirma que li sembla molt bé que el Districte faci més inversió en aquest 
barri, però que aquesta és la seva obligació. En aquest sentit, remarca que el seu grup parlava 
de la dotació extraordinària, no pas del que fa el Districte de manera ordinària, i que troba que 
són pocs diners en relació amb la capacitat d’inversió que té l’Ajuntament, que reitera que pot 
destinar entre 1.000 i 1.200 milions d’euros per mandat al Pla de barris globalment.  

D’altra banda, opina que, si la Generalitat deu 90 milions d’euros i només n’ha pagat 13, el que 
ha de fer el govern és parlar amb el seu grup parlamentari perquè voti els pressupostos. 

El president assenyala que el conseller del GMDCiU ha esgotat el temps d’intervenció. 

El Consell se n’assabenta. 

- Diagnosi del patrimoni del districte 

El regidor del Districte destaca que la conservació i l’ús del patrimoni arquitectònic dels barris i 
de la ciutat és molt més important del que a vegades pot semblar, ja que es tracta de mantenir la 
memòria i la història de la ciutat i de cada barri. Assenyala que al districte aquest patrimoni és en 
molts casos patrimoni industrial i d’habitatges. Així mateix, remarca que la defensa del patrimoni 
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ha estat un dels aspectes més importants en la història de les lluites urbanes a la ciutat des de la 
transició i durant el període democràtic. 

Afirma que, per aquest motiu, el Districte va convocar des d’un inici la Comissió de Patrimoni 
Industrial del Poblenou, una comissió que recorda que en el mandat anterior es va reunir només 
dues vegades, mentre que en el darrer any ja s’ha trobat tres vegades. Explica que algunes 
decisions que s’han pres en el si d’aquest òrgan són crear una comissió específica per a Can 
Ricart, atesa la complexitat dels agents que hi intervenen, crear-ne una altra per a l’operació de 
La Escocesa, i encarregar un treball d’inventari i diagnosi sobre l’estat del patrimoni al districte a 
l’arquitecte Antoni Vilanova.  

Manifesta que ja disposen del resultat d’aquest treball i que en resumirà les dades més 
conceptuals i numèriques. Afirma que dels 170 elements catalogats històricament en queden 
158, fet que vol dir que n’han desaparegut alguns que tenien una catalogació baixa i podien ser 
inventariats. Explica que els nivells que ha establert el senyor Vilanova van des de nivell 0, que 
són edificis en bon estat i ja rehabilitats, fins a alguns que tenen un deteriorament greu i 
irreversible que n’afecta l’estructura. Destaca que s’han estudiat aquests nivells en un inventari 
dels 158 elements, dels quals 72 són arquitectura industrial i 53, conjunts d’habitatges del segle 
XIX, que corresponen a edificis modernistes o noucentistes, o passatges. A més, assenyala que 
39 elements són de propietat pública, dels quals 29 pertanyen a l’Ajuntament de Barcelona i 119 
són de propietat privada.  

Manifesta que ja disposen, doncs, d’uns criteris per poder respondre del patrimoni que depèn de 
l’Ajuntament i sobre el qual s’ha d’intervenir, i també de mesures per exigir a la propietat privada 
que, si aquest patrimoni està en mal estat, el millori i li doni un ús social. Explica que a partir del 
resultat d’aquesta diagnosi s’ha establert un pla de xoc de 10.200.000 euros, entre la inversió del 
Districte i la inversió per a alguns casos concrets, per intervenir en els conjunts i les fàbriques 
que requereixen actuacions més urgents. Precisa que aquests elements són La Escocesa, 
especialment la nau FOSECO; la part que falta per rehabilitar i la part d’urbanització de Can 
Ricart; Ca l’Alié, que tindrà una intervenció de Cisco, però que necessita intervencions 
complementàries; Can Felipa, on s’han de restaurar les façanes i hi ha d’haver un canvi d’usos; 
La Flor de Maig, un edifici representatiu de l’associacionisme obrer on es rehabilitarà la façana i 
es repararan les patologies de l’estructura; Can Picó, que s’està rehabilitant per instal·lar-hi el 
Biciclot; i la nau modernista del carrer Pujades 97, que s’ha adjudicat a la Fundació Trinijove. 
Assenyala que, a més, es preveuen dues intervencions en edificis que estan en funcionament 
però on queden fases pendents, que són la Casa de les Vàlvules i la Torre de les Aigües, i 
l’antiga fàbrica Oliva Artés. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, agraeix la tasca dels tècnics que han 
elaborat l’informe, que destaca que conté molta informació per recuperar el patrimoni del 
districte. Explica que els sembla molt necessari que el govern abordi aquest tema a fons, amb la 
consciència que el patrimoni forma part de la història i la memòria, i que totes tres coses van 
lligades i s’han de protegir. Manifesta que, per això, volen recordar que no es tracta només de 
recuperar els edificis, sinó també les històries que van contenir. Remarca que Can Ricart, 
catalogat com a patrimoni d’interès nacional, es troba en una situació de degradació molt greu i, 
per tant, s’hi ha d’intervenir al més aviat possible.  

Explica que esperen que en els pressupostos de ciutat de l’any vinent es tinguin en consideració 
les necessitats que analitza l’informe i que es faci un esforç per recuperar la història del patrimoni 
al districte i a tota la ciutat, tal com va proposar el seu grup fa uns mesos en una iniciativa que 
volia vincular la recuperació del patrimoni a la memòria històrica de les dones i les classes 
treballadores. 
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El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, assenyala que l’església de Sant Martí no 
està catalogada. Explica que ja ha dit moltes vegades que sembla que aquest patrimoni no 
estigui catalogat perquè és una església, mentre que a un país com França seria un patrimoni 
molt protegit. 

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, manifesta que s’alegra que s’hagi fet aquest 
treball, però que es deixa de banda el patrimoni històric de Sant Martí de Provençals, que és 
objecte de reivindicació des de fa anys. 

La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, explica que el seu grup valora 
positivament aquesta iniciativa, ja que estableix diferents graus d’actuacions sobre els edificis 
d’acord amb el seu estat de conservació, cosa que permet fer previsions i establir prioritats. 
Afirma, però, que creuen que es podria haver aprofitat per revisar les fitxes del catàleg de cara a 
introduir-hi més elements. En aquest sentit, recorda que a l’Ajuntament de la ciutat es va aprovar 
la revisió i ampliació dels catàlegs. 

Manifesta que agraeixen molt el document i estan contents que el govern tingui aquesta 
consideració envers el patrimoni, que remarca que no només són «pedres», sinó la història de 
tots. 

El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, agraeix als tècnics la feina ingent que han fet 
amb aquesta recopilació. Recorda que hi va haver tot un moviment per salvar Can Ricart en 
governs anteriors i que, per tant, el fet que avui es pugui parlar d’un catàleg de patrimoni 
industrial és fruit de la feina feta al llarg dels anys per conservar-lo. 

Recomana al GMDCUP-PA la lectura de la fitxa de La Flor de Maig, ja que diu que no pateix una 
afectació estructural. D’altra banda, recorda al govern que una de les preguntes presentades per 
escrit pel seu grup i no contestades és quins tràmits s’estan fent perquè aquest edifici passi de la 
catalogació C a la catalogació B per tal de millorar-ne la protecció. 

El regidor agraeix les opinions dels grups i el consens entorn d’aquest tema. Afirma que això els 
anima a treure el màxim partit d’aquestes inversions i a millorar en molts aspectes el que ja s’ha 
treballat. Manifesta que seria molt positiu per a la ciutat i per al districte que hi hagués acords 
amplis respecte al patrimoni, o respecte a altres qüestions com la necessitat de fer intervencions 
al Besòs, de cara a diversos mandats. Afirma que, com més acords d’aquest tipus hi hagi, més 
se’n beneficiarà la ciutadania. 

Assenyala que l’últim catàleg és de l’any 2000 i, per tant, necessita una revisió. A més, remarca 
que la inclusió o l’exclusió d’esglésies en aquest catàleg no depèn del govern actual, que fa 
només un any que governa. Explica, però, que en el catàleg hi ha tres peces d’arquitectura 
religiosa, el cementiri del Poblenou i tres edificis d’arquitectura rural. 

Manifesta que faran el possible per intervenir en la revisió del catàleg i intentar incorporar-hi nous 
elements. Assenyala, però, que no només es protegeix arquitectura industrial del Poblenou, sinó 
també altres elements de la resta del districte. Així mateix, afirma que intentaran que aquestes 
intervencions es facin al més aviat possible.  

La senyora Ruiz declina fer una segona intervenció. 

El senyor Gallardo manifesta que serà el primer a felicitar el regidor si s’incorpora l’església de 
Sant Martí de Provençals en el patrimoni, ja que serà un triomf per a tots els veïns i el districte. 

La senyora Angulo opina també que això seria un gran èxit, i que en aquest cas felicitaria 
sobretot els veïns. 
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La senyora Arrando renuncia al segon torn d’intervenció. 

El senyor Boadella declina tornar a intervenir. 

El regidor aclareix que l’església de Sant Martí de Provençals és una de les tres peces 
d’arquitectura religiosa que estan catalogades. 

El senyor Gallardo manifesta que vol agrair públicament que estigui inclosa en el catàleg. 

El Consell se n’assabenta. 

C) Part decisòria/executiva: 

a) Propostes d’acord 

1. Aprovar la proposta de bases dels Premis Sant Martí 2016, i autoritzar la seva 
convocatòria per enguany 

El senyor Marc Andreu Acebal, conseller tècnic, explica que el govern ha sotmès a la 
consideració de tots els membres del Secretariat dels Premis Sant Martí unes modificacions 
puntuals a les bases d’aquests guardons. Assenyala que aquestes modificacions consisteixen 
bàsicament a poder facilitar la resolució de tres problemes i que han estat consensuades amb 
tots els grups en el marc del Secretariat, del qual ell és secretari tècnic i que inclou tots els grups 
municipals i els representants de totes les coordinadores d’entitats del districte.  

Afirma que, en primer lloc, s’ha fet un canvi en el tercer premi, que era la modalitat de projecció 
del districte. Explica que aquest premi, que era el que s’havia incorporat més recentment, havia 
quedat desert durant diverses edicions en els últims anys i que, per tant, el Secretariat ha 
proposat anomenar-lo Premi Modalitat de Promoció Econòmica, Social i Cooperativa i dotar-lo 
amb 1.500 euros. 

Assenyala que altres modificacions estan destinades a resoldre problemes que es van plantejar 
a l’última edició, quan va haver-hi un empat en la concessió d’un premi. Manifesta que, per tant, 
han introduït uns canvis a les bases perquè no hi hagi un buit normatiu en cas que torni a haver-
hi un empat. 

Explica que, en tercer lloc, s’han introduït també modificacions per simplificar la convocatòria 
dels Premis, de manera que no depenguin exclusivament del Consell Plenari. Assenyala que el 
Consell Plenari del Districte continuarà tenint la potestat d’aprovació de les bases i de qualsevol 
modificació que s’hi faci, però que s’han introduït mesures per tal que sigui el regidor del Districte 
qui convoqui els guardons per mitjà d’un decret per tal d’evitar complicacions quan la 
convocatòria coincideixi amb un buit de poder després d’unes eleccions. 

D’altra banda, explica que també s’ha incorporat com a article en comptes de com a annex la 
part dispositiva final sobre les Medalles de Sant Martí, amb l’afegitó que es concediran amb 
motiu dels 25, 50, 75 i 100 anys de les entitats. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, manifesta que s’abstindran perquè creuen 
que la presència del president i el regidor al jurat respon a una qüestió de protocol i no haurien 
de ser-hi per la seva manca de contacte amb el territori. Assenyala que, tot i això, no volen 
obstaculitzar la convocatòria dels Premis. Afirma que esperen que en els propers anys al jurat hi 
tinguin més pes les entitats i menys els partits polítics. 
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El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, expressa el vot a favor del seu grup. 

La senyora Ana M. Luque Muriel, del GMDC’s, explica que voten a favor de la proposta, ja que 
creuen que les bases dels Premis ara reconeixen més el mèrit de les entitats i de les persones 
que treballen per la comunitat. Demana, però, que la convocatòria es difongui més a través de la 
premsa i les xarxes perquè arribi a més persones i entitats. 

La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, manifesta que votaran a favor de la 
proposta, malgrat que no estan d’acord amb la inclusió del regidor al jurat dels premis, que suma 
un vot que no tenia abans. 

El senyor Oriol Crespo Ramos, del GMDCiU, afirma que donen suport a la proposta, i destaca la 
feina feta per les entitats del districte i els grups polítics. 

S’aprova la proposta amb l’abstenció del GMDCUP-PA i el vot a favor de la resta de grups. 

2. Informar favorablement el procediment d’aprovació del Projecte de centralització de 
les competències en matèria d’expropiacions urbanístiques transferides als consells 
municipals dels districtes per la Transferència núm. 19, aprovada per acord de la 
Comissió de Govern del dia 29 de març de 1996, i de les gestionades per Foment de 
Ciutat, SA, per acord de la Comissió de Govern del dia 6 de novembre de 2002 

El senyor Francesc Carmona Pontaque, conseller de Gent Gran, Drets Civils, Urbanisme, 
Mobilitat i Accessibilitat, assenyala que pot semblar paradoxal el fet de parlar de centralització de 
les competències en matèria d’expropiacions urbanístiques, quan la voluntat del govern és la 
descentralització de moltes competències. Explica que la transferència número 19 és una ordre 
que es va aprovar el 1996 per la qual es transferien una gran part de les expropiacions als 
consells municipals de districte. Afirma que, des d’aleshores, l’experiència els ha fet veure que 
en realitat el que feien els consells de districte era traspassar la gestió d’aquestes expropiacions 
a una sèrie d’empreses, com ara Pro Nou Barris, Pro Eixample o l’Agència de Promoció del 
Carmel, entre d’altres. 

Manifesta que aquest acord tècnic de l’Ajuntament proposa retornar aquesta competència a la 
Casa Gran per donar una millor capacitat de producció i de resposta a totes les demandes que 
tenen els districtes i als mandats polítics. Remarca que, per tant, es tracta de millorar l’eficàcia i 
l’eficiència en aquest àmbit. Explica que, una vegada aprovada aquesta centralització, es crearà 
un departament de projectes de gestió urbanística, amb un equip consolidat de lletrats, 
arquitectes i administratius, i que la part purament de gestió passarà a dependre de l’empresa 
municipal Bagursa, que també tindrà un equip d’expropiacions, amb tots els lletrats, tècnics, 
administratius i professionals que correspongui. 

Assenyala que, atès que la qüestió de les expropiacions és delicada i complexa, ja que no 
implica només aspectes de caràcter jurídic sinó també de tipus social i de gestió, pensen que es 
farà millor d’aquesta manera centralitzada, sense que això signifiqui una pèrdua de la capacitat 
de seguiment i control per part dels districtes. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, explica que no poden entendre el sentit 
d’aquesta proposta perquè que va en contra dels principis de democratització i de proximitat de 
les institucions i allunya els processos d’expropiació dels afectats. A més, recorda que els 
membres de l’actual equip de govern, ICV-EUiA i PSC, van votar en contra d’aquesta proposta 
de centralització quan la va impulsar el govern de CiU el 2012 amb el suport del PP. Explica que 
consideren que l’autoanomenada «nova política» no pot donar suport a programes de 
centralització amb el discurs de l’eficiència, quan fins i tot aquest concepte és discutible. En 
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aquest sentit, afirma que creuen que la política ha d’anar més enllà d’aquests paràmetres per 
buscar i potenciar aspectes que fomentin la democràcia i la proximitat.  

Manifesta que volen denunciar una vegada més el paper gairebé residual dels districtes, que 
tenen una capacitat decisòria molt limitada, tot i ser els òrgans de govern pròxims als barris. 
Explica que, per aquesta raó, s’oposen a qualsevol tipus de centralització de poder i de presa de 
decisions, que en aquest cas suposa abandonar processos de canvi urbanístics pròxims als 
afectats i deshumanitzar les transformacions urbanes, i insten el govern a retirar la proposta. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, manifesta que li sap greu que el senyor 
Carmona presenti aquesta proposta perquè dubta que se la cregui i s’ha notat que li ha costat 
presentar-la. Explica que des del Districte sempre han pensat que el Districte havia de fer el 
màxim de gestions de cara al ciutadà perquè fossin al més pròximes i amigables possible. 

Opina que aquesta proposta té a veure amb la dificultat de justificar la creació d’una empresa 
externa que gestioni les expropiacions. Assenyala que la proposta suprimeix el treball que abans 
duia a terme el funcionariat del Districte, que destaca que el feia de manera molt humana, ja que 
abans de prendre una decisió visitava moltes vegades les persones afectades i intentava buscar 
solucions acordades.  

Conclou que el seu grup votarà en contra de la proposta. 

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, afirma que el seu grup votarà a favor 
d’aquesta mesura perquè creuen que implica una millora en la gestió i la racionalització dels 
recursos. Opina que es tracta d’una gestió merament administrativa que no comporta que els 
districtes perdin poder de decisió en cas de ser necessària una expropiació per motius 
urbanístics.  

La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, opina que es troben davant de la 
finalització d’un procés de recentralització iniciat en el mandat anterior, i promogut amb 
l’argument de l’eficiència. Recorda que, quan aquesta mesura es va presentar a l’Ajuntament de 
la ciutat, les regidores dels partits de govern actual van dir el següent, d’acord amb l’acta del 21 
de desembre de 2012: «Per part d’Iniciativa, la senyora Sanz avança el vot contrari del seu grup, 
i en un moment de la seva exposició diu que l’operació significa un perjudici greu per a la ciutat 
per la pèrdua de proximitat, del contacte amb el veïnat i les seves associacions, en definitiva, del 
coneixement dels barris. La senyora Escarp manifesta el vot contrari del seu grup, el PSC, atès 
que amb aquesta aprovació s’acaba amb un model de gestió basat en la proximitat i la 
descentralització. I acaba la seva intervenció remarcant que un altre cop la majoria de dretes del 
Plenari ha servit per deixar de banda la proximitat i la complicitat necessària als barris, i tem que 
aquest només sigui un primer pas en aquesta direcció.» 

Afirma que no serà pel seu grup que les forces de govern hagin de renunciar als seus principis 
d’esquerres per fer polítiques de dretes i que, per tant, votaran en contra de la proposta. Explica 
que pensen que el que hauria de fer un govern d’esquerres que defensa la descentralització de 
l’Administració i l’apoderament dels districtes és exactament tot el contrari del que es proposa. 
Manifesta que, igual que el GMDCUP-PA, demanen que es retiri la proposta. 

El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, opina que al senyor Carmona li ha costat molt 
justificar aquesta proposta, tenint en compte que el seu grup s’hi havia oposat aferrissadament 
amb anterioritat. 

Manifesta que no votaran a favor de la proposta, tenint en compte que els resultats electorals 
van donar una tercera part dels vots al govern i que amb aquesta minoria no es pot fer tot. Afirma 
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que aquesta proposta va directament en contra de la descentralització dels districtes i d’un 
plantejament que el seu grup ha après que no és el que vol la ciutadania. A més, assenyala que 
la solució que es proposa podria servir al govern per eximir-se de responsabilitats, com quan en 
l’última Audiència Pública va dir que havia parlat del metro del Besòs amb TMB, tot i que la 
presidenta d’aquesta empresa és una regidora del grup de govern. 

El senyor Carmona remarca que la decisió d’iniciar una expropiació continuarà sent una decisió 
política que correspondrà als districtes, i que el que proposen és una qüestió que només afecta 
la gestió. Precisa que estan parlant de crear un departament de projectes municipals que s’ocupi 
de la gestió política de les expropiacions i de traspassar la gestió administrativa a Bagursa, que 
recorda que és una empresa íntegrament municipal. 

Recorda al senyor Gallardo que el seu partit és el que impedeix que l’Ajuntament de Barcelona 
contracti nous treballadors municipals, que és una situació que els obliga a adoptar aquest tipus 
de mesures.  

Afirma que les persones d’esquerres també volen eficàcia i solucions. En aquest sentit, destaca 
que el fet de trigar menys a fer una expropiació suposa una millora de la gestió i una reducció 
dels costos. 

La senyora Ruiz remarca que és paradoxal que els partits que el 2012 van proposar centralitzar 
aquesta qüestió, CiU i el PP, ara hi votin en contra, mentre que partits que al seu moment van 
votar-hi en contra ara hi estiguin a favor. Demana als grups que s’aclareixin, ja que no entén que 
s’hagin produït aquests canvis en quatre anys. 

Diu al senyor Carmona que l’eficiència pot consistir a estalviar diners o a fer les coses realment 
bé i amb proximitat de cara als veïns i veïnes. Afirma que, per tant, es tracta d’un concepte 
qüestionable. 

El president pregunta a la senyora Ruiz si vota en contra de la proposta. 

La senyora Ruiz afirma que en aquest cas el seu grup no pateix l’«esquizofrènia» que mostren 
altres grups, tot i tenir-la internament dins del partit, i expressa el vot en contra de la proposta.  

El senyor Gallardo assenyala que no sap d’on treu la senyora Ruiz que el seu grup va votar a 
favor d’aquesta mesura. 

Recorda al senyor Carmona que el seu partit ha estat el que ha fet possible la contractació de 
més guàrdies urbans, i que fa poc s’ha convocat un concurs de treballadors municipals per a 
persones amb dificultats.  

Reitera que la intenció oculta d’aquesta proposta és crear una altra empresa municipal, per més 
que el senyor Carmona ho vulgui disfressar i se sotmeti a la disciplina de partit.  

La senyora Angulo recalca que han votat a favor de la proposta perquè el Districte manté 
competències dins d’aquest àmbit. D’altra banda, opina que és una gran falta de respecte parlar 
d’«esquizofrènia», quan les persones que la pateixen són persones malaltes. 

La senyora Arrando remarca que no ha estat el seu grup el que ha parlat de dretes o esquerres, 
sinó que ho feia un partit que avui està al govern, que reitera que en el mandat anterior deia que 
«un altre cop la majoria de dretes del Plenari ha servit per deixar de banda la proximitat i la 
complicitat necessària als barris». Assenyala que sembla que alguns grups tinguin unes idees 
quan són a l’oposició i unes altres quan governen. 
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El senyor Boadella manifesta que també troba molt desafortunats els comentaris sobre 
l’esquizofrènia. Afirma que, en comptes de parlar d’esquizofrènia, potser caldria parlar 
d’educació i de respecte a les persones.  

Explica que s’ha alegrat molt quan el senyor Carmona ha dit que no es podia contractar personal 
per culpa del Govern del PP de l’Estat, perquè ha tornat a ser la persona que sempre han 
conegut. Reitera que aquest tipus de qüestions no es poden tirar endavant des d’una minoria de 
govern si no s’estableixen els ponts necessaris. 

S’informa favorablement la proposta amb el vot a favor del GMDC’s, del GMDBComú-E i del 
GMDPSC-CP, i el vot en contra de la resta de grups. 

3.  Informar favorablement la modificació puntual de la Modificació del Pla general 
metropolità per a la protecció del patrimoni històric artístic de Barcelona, d’iniciativa 
municipal 

El senyor Francesc Carmona Pontaque, conseller de Gent Gran, Drets Civils, Urbanisme, 
Mobilitat i Accessibilitat, manifesta que aquest punt té com a objectiu suprimir l’apartat 9 de 
l’article 383 de la Modificació del Pla general metropolità (PGM) vigent per tal que s’adeqüi a la 
proposta en curs del Pla especial urbanístic d’allotjaments turístics (PEUAT). Explica que la 
normativa vigent permet que edificis amb la categoria de protecció B en el catàleg puguin acollir 
un hotel en determinades condicions, i que pensen que això entra en contradicció tant amb la 
normativa del PEUAT com amb el Pla d’usos de Ciutat Vella per evitar que s’ubiquin hotels en 
edificis amb la categoria de protecció C. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, assenyala que abans no ha volgut faltar al 
respecte a ningú i que ha parlat d’«esquizofrènia» en to humorístic.  

Manifesta que creuen que els edificis catalogats amb el nivell de protecció B, com a béns 
culturals d’interès local, no s’haurien de destinar a ús hoteler, ja que aquests edificis formen part 
de la història i memòria col·lectives, i que és en aquest marc que cal definir-ne l’ús amb plans 
d’usos que n’assegurin la protecció. Afirma que consideren que s’haurien d’aplicar mesures de 
protecció per a tots els nivells de patrimoni.  

Assenyala que la prioritat de l’Ajuntament ha de ser la protecció de les veïnes i de les seves 
riqueses comunes, i que no es tracta de criminalitzar el turisme, sinó de frenar i controlar un 
model massificat que actua en contra d’aquest benestar. En aquest sentit, manifesta que insten 
novament el govern a fer propostes més restrictives respecte a l’actual model de turisme de la 
ciutat per avançar cap a l’equilibri i la sostenibilitat. 

Acaba expressant el vot a favor del seu grup. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, explica que creuen que aquesta modificació 
suprimeix l’única eina que hi havia de millora dels edificis amb un interès històric i significa que 
només es podran rehabilitar amb l’esforç dels ciutadans. A més, opina que, una vegada es 
reclassifica un establiment, s’obté un establiment d’alt nivell que, a més, atrau un turisme de 
qualitat. En aquest sentit, pregunta si només es vol el turisme associat a les naus industrials i de 
persones antisistema. Finalment, expressa el vot en contra de la proposta. 

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, explica que consideren que l’ús d’edificis 
catalogats amb un nivell de protecció B per a usos hotelers és en part positiu perquè permet 
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rehabilitar edificis que altrament no es podrien rehabilitar. Manifesta que, per tant, es reserven el 
sentit del vot fins a la segona ronda d’intervencions. 

El senyor Oriol Puig i Morant, del GMDERC-AM, afirma que sempre han estan en contra que els 
edificis emblemàtics siguin hotels, a diferència d’altres grups. Recorda, a tall d’exemple, que el 
seu grup va ser l’únic que sempre va votar en contra de l’hotel del Palau. 

El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, expressa el vot en contra de la proposta. Opina 
que aquesta proposta es contradiu amb l’aposta de recuperar el patrimoni històric i industrial, i 
significa perdre l’oportunitat de col·laboració público-privada per garantir el manteniment 
d’aquest patrimoni, confiant-ho tot a la iniciativa pública. Manifesta que, d’aquesta manera, 
s’acabaran perdent alguns espais que es podrien salvar amb aquest tipus d’actuacions. 

El senyor Carmona agraeix el suport dels grups que han votat a favor de la proposta. Afirma que 
el turisme que el govern de CiU ha portat a la ciutat i que vol perpetuar en altres llocs, com 
Barcelona World, no pot continuar, ja que Barcelona està saturada. 

Remarca que amb aquesta modificació impedeixen que es facin hotels en determinats espais, 
però no pas altres tipus d’utilitats. Assenyala que el cas de l’empresa de telecomunicacions 
Cisco és un exemple clar que es poden donar altres usos al patrimoni industrial sense inversió 
pública. Opina que el Grup de CiU està tan obsessionat a promocionar el turisme que no s’adona 
de l’atzucac al qual ha portat la ciutat, i que aquest és un dels motius pels quals va perdre les 
eleccions. 

La senyora Ruiz diu al senyor Gallardo que ser antisistema en un sistema que és totalment injust 
no és un insult. Li pregunta si pensa que és millor el turisme ultramassificat de borratxera i de 
platja de la Vila Olímpica. 

El senyor Gallardo precisa que ell no ha utilitzat el terme antisistema com un insult, sinó com una 
manera de contrastar una realitat. D’altra banda, explica que el tipus de turisme que el seu grup 
prefereix és el turisme ordenat i de qualitat, i no pas el de borratxera, que afirma que més que 
turisme és incivisme. 

Diu al senyor Carmona que la possibilitat que la col·laboració público-privada pugui repercutir en 
una actuació de millora dels edificis no és contradictòria amb la possibilitat que té el govern 
municipal de fer també millores en aquestes propietats. En relació amb això, afirma que no entén 
l’obsessió del govern per voler deixar de banda la iniciativa privada i que, d’aquesta manera, 
aconseguirà fomentar l’atur. 

La senyora Angulo manifesta que, tenint en compte les diferents intervencions, el seu grup 
s’abstindrà. 

El senyor Puig diu al senyor Gallardo que incivisme és expulsar la gent de casa seva per motius 
injustos.  

El senyor Boadella remarca que el model de turisme de la ciutat no es fa en quatre anys de 
govern i que no es pot ignorar que la ciutat portava una inèrcia en relació amb el turisme que era 
fruit dels governs del PSC i d’ICV-EUiA. Afirma que el govern de CiU no volia un model de 
turisme com el que s’ha generat, sinó un model com, per exemple, el de Four Seasons i el 
Deutsche Bank, que permetia crear un hotel d’una empresa amb capacitat econòmica i generar 
llocs de treball, mentre que ara es faran pisos de luxe que segurament comprarà algun 
empresari rus, sense crear llocs de treball. 
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Opina que s’ha d’avançar cap a un turisme de qualitat i ordenat, i com el que proposava el 
projecte que va impulsar el govern anterior per tal d’ampliar-lo als deu districtes de la ciutat i 
establir un model equilibrat.  

D’altra banda, retreu al govern que posi Cisco com a exemple, quan aquesta multinacional està a 
punt d’abandonar el districte 22@. 

S’informa favorablement amb el vot en contra del GMDPPC i el GMDCiU, l’abstenció del 
GMDC’s, i el vot a favor de la resta de grups. 

4. Informar favorablement la Modificació del Pla general metropolità per a la incorporació 
al sistema d’habitatges dotacionals dels sòls situats als carrers Alts Forns, 84-86, Via 
Augusta 405-407, carretera de Sant Cugat 2X, Av. Mare de Déu de Montserrat 5-11, Av. 
Cardenal Vidal i Barraquer 37-43, Ciutat de Granada 95-97, i Veneçuela 96-106, 
d’iniciativa municipal 

El senyor Francesc Carmona Pontaque, conseller de Gent Gran, Drets Civils, Urbanisme, 
Mobilitat i Accessibilitat, manifesta que aquesta proposta té com a objectiu destinar a habitatges 
dotacionals un sòl on es preveia fer equipaments, sense perdre l’oportunitat de crear espais per 
a equipaments. En aquest sentit, assenyala que a la planta baixa del mateix edifici hi haurà un 
equipament, que es definirà segurament en funció del tipus d’habitatge dotacional que es faci. 

Precisa que la proposta es refereix a dos solars: un al carrer Ciutat de Granada, 95-97, amb 
capacitat per a 21 habitatges, i l’altre al carrer Veneçuela, 96-106, amb capacitat per a 200 
habitatges. Manifesta que espera que els grups municipals votin a favor de la proposta, ja que la 
manca d’habitatge és un dels problemes més greus que té la ciutat. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, explica que votaran a favor de la proposta, 
tot i que consideren que també és important impulsar mesures per garantir el dret a l’habitatge a 
la ciutat. En aquest sentit, manifesta que volen tornar a reivindicar la recuperació dels pisos de la 
Sareb que van ser rescatats amb diners públics com a actius tòxics dels bancs, amb els quals 
també es podria fer habitatge social i dotacional. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, remarca que el govern disposa de 85 solars 
on es poden construir més de 5.000 habitatges, mentre que només n’ha posat 10 al servei 
d’aquest objectiu. Afirma que, per tant, li resulta difícil entendre que s’utilitzin les zones on 
s’haurien de fer places, parcs o jardins per a la construcció d’habitatges. Assenyala que, a més, 
ja havia escoltat aquest tipus de discurs amb altres governs, que també destinaven zones 
d’equipaments a habitatge i després venien terreny públic. Manifesta, doncs, que s’abstindran 
pels dubtes que els genera la proposta.  

La senyora Ana M. Luque Muriel, del GMDC’s, explica que votaran a favor de la proposta perquè 
en les audiències públiques i els consells de districte els veïns demanen que es facin aquests 
habitatges i que es destinin els baixos a usos socials i veïnals.  

La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, expressa el vot a favor del seu grup. 

El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, afirma que votaran a favor de la proposta al 
Districte de Sant Martí, tot i que potser al Districte d’Horta-Guinardó el seu grup s’abstindrà per la 
manca d’acord respecte a l’emplaçament.  
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D’altra banda, opina que el conveni de la Generalitat amb el BBVA per fer que 1.800 pisos siguin 
de lloguer social és una lliçó de com gestionar aquests temes.  

El senyor Carmona agraeix els vots a favor i l’abstenció del GMDPPC, i recorda al senyor 
Gallardo que no es faran pisos en una zona verda, sinó que parlen de solars de clau 7, on 
s’haurien de fer equipaments i es construiran pisos i equipaments.  

El president dóna el punt per finalitzat després que els grups renunciïn al segon torn de paraula. 

S’informa favorablement la proposta amb l’abstenció del GMDPPC i el vot a favor de la resta de 
grups.  

b) Proposicions 

No n’hi ha. 

D) Part d’impuls i control: 

a) Proposicions / declaracions de grup  

Presentada pel GMDCiU:  

Que el Consell Municipal del Districte de Sant Martí acordi:  

Instar el govern municipal perquè reformi el tram de la rambla Prim, situat entre el 
carrer Santander i el carrer de Jaume Brossa, allargant el passeig fins al final de la 
rambla i integrant així al barri aquest espai que des de fa anys es considera aliè 

El president assenyala que aquesta proposició es tractarà conjuntament amb la proposició del 
GMDCUP-PA, si els dos grups hi estan d’acord.  

El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, explica que l’objectiu de la proposició és 
intentar dignificar l’últim tram de la rambla Prim en direcció a Sant Andreu, entre el carrer 
Santander i el carrer Jaume Brossa, que remarca que és un espai que ha estat oblidat durant 
molt de temps. Afirma que es tracta d’un espai tancat ple de matolls i brossa que fa que aquesta 
part de la Verneda Alta sigui una vergonya per als seus veïns i veïnes. Opina que aquesta 
actuació no pot esperar ni la reforma urbanística de la rambla Prim ni l’obra del col·lector. 
Assenyala que aquesta darrera obra s’hauria d’iniciar el 2017, però que no hi poden confiar, 
tenint en compte que depèn del Ministeri de Foment.  

Explica que, atès que la paraula reformar produïa alguna confusió a altres grups municipals, han 
fet una transacció amb el GMDERC-AM per aclarir el sentit de la proposició. Tot seguit llegeix el 
text definitiu que sotmetran a votació: «Instar el govern municipal perquè endreci i obri el tram de 
la rambla Prim, situat entre el carrer Santander i el carrer de Jaume Brossa, allargant el passeig 
fins a la fi de la rambla i integrant així al barri aquest espai que des de fa anys es considera aliè.»  

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, afirma que la zona de la via Trajana està 
molt incomunicada amb la resta de la ciutat i del districte per la franja viària de la futura estació 
de la Sagrera. Remarca que els veïns i veïnes pateixen aquesta situació des de fa massa temps 
i que, a més, aquest barri és essencial per garantir la continuïtat de l’eix Besòs dins de la ciutat.  
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Assenyala que la situació actual del projecte de l’estació de la Sagrera es caracteritza per 
l’estancament i pel desviament de fins a 82 milions d’euros per part d’Adif, i que això no fa 
augurar un final pròxim per a aquest projecte, que preveu la connexió dels districtes de Sant 
Martí i Sant Andreu. Explica que per això consideren que cal facilitar la connexió de vianants i 
bicicletes entre tots dos districtes fins que acabin les obres, per tal de facilitar la vida de les 
veïnes que viuen a la zona. Manifesta que, per tant, demanen al govern que comenci el projecte 
provisional d’unió de la rambla Prim del districte de Sant Martí amb el districte de Sant Andreu 
per tal de millorar la comunicació dels barris més aïllats fins que s’acabin les obres de l’estació 
de la Sagrera.  

Pel que fa a la proposició del GMDCiU, afirma que reconeixen que fa temps que tota aquesta 
zona del districte necessita nombrosos arranjaments i reformes, i que, per tant, hi votaran a 
favor. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, explica que a l’inici del plenari volien fer una 
transacció perquè la proposició inclogués també la zona del pont del Treball i el carrer Cantàbria, 
ja que és una zona molt degradada on tant els veïns com els comerços necessiten que es 
duguin a terme tasques de rehabilitació i dinamització.  

Expressa el vot a favor del seu grup.  

El president demana al senyor Gallardo que concreti més la zona que proposa incorporar en la 
proposició. 

El senyor Gallardo explica que volen que s’hi inclogui la zona del pont del Treball amb el carrer 
Cantàbria, que assenyala que ha quedat força deteriorada per la falta de pas. 

El president demana a la consellera de la CUP si accepta aquesta esmena. 

La senyora Ruiz explica que ja ha demanat al senyor Gallardo que proposi les transaccions amb 
més antelació perquè ella ha de consultar-les amb l’assemblea per tal de respectar el procés 
democràtic intern del seu grup. Manifesta que, tot i que la proposta que planteja el GMDPPC no 
és gaire clara i no acaba d’entendre com es pot encaixar de manera concreta, estan disposats a 
acceptar-la si la resta de partits polítics també ho fan. 

El president diu a la senyora Ruiz que és ella qui ha d’acceptar o rebutjar la transacció. 

La senyora Ruiz afirma que aleshores no l’accepta perquè no han tingut temps d’estudiar-la i 
saber si la resta de partits polítics hi donarien suport. Explica que, atès que volen que la 
proposició tiri endavant, no poden acceptar una proposta que no saben si tindrà prou suport. 

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, manifesta que votaran a favor de la 
proposició perquè aquesta part del districte necessita millores i, a més, els seus veïns fa anys 
que les reivindiquen. Afirma que creuen que, després de tants anys d’oblit, ja és hora que es 
presti atenció a aquesta zona i que això es faci com més aviat millor.  

El senyor Oriol Puig Morant, del GMDERC-AM, manifesta que donen suport a la proposició del 
GMDCiU, ja que l’han transaccionada i estan a favor de tot el que suposi millorar zones del 
districte.  

Destaca que la connexió entre la Sagrera i Sant Martí és molt important, i que és també un tema 
de ciutat. Explica que comparteixen el punt de vista de l’Eix de Comerciants de Sant Martí que 
connectar els dos barris és una necessitat vital, no només per als desplaçaments dels veïns i 
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veïnes, sinó també per incrementar l’activitat de tot el comerç de proximitat. D’altra banda, 
assenyala que cal no oblidar la situació de l’estació de la Sagrera-Sant Martí i l’aturada de les 
obres, que opina que és una «vergonya» més de l’Estat espanyol en aquest tema.  

Manifesta que es reserva la posició de vot respecte a la proposició del GMDCUP-PA per a la 
segona intervenció. 

La senyora Eva Campos Paladio, del GMDBComú-E, explica que des del principi, i per petició de 
l’Associació de Veïns de la Verneda Alta, el govern ja va procedir a buidar i netejar l’espai de la 
rambla que es feia servir com a magatzem. Afirma, però, que pensen que en aquest moment no 
té sentit fer obres i urbanitzar perquè, d’una banda, es preveu començar les obres del col·lector 
en el transcurs del 2016 amb l’aixecament de les parets que l’acolliran i construir-lo entre el 2017 
i el 2018. Remarca que, a més, aquestes obres depenen dels pressupostos municipals i no pas 
de l’Estat. Assenyala que, d’altra banda, les obres a la Sagrera condicionen l’obertura i la 
comunicació amb el districte de Sant Andreu. Explica que avui mateix l’alcaldessa s’ha reunit 
amb la Generalitat per tal de fer front comú i pressionar l’Estat espanyol per activar i finalitzar 
aquestes obres, que perjudiquen molt especialment Sant Martí. 

Afirma que està previst arranjar la rambla Prim, fer-ne el manteniment i arranjar el que calgui, en 
especial la seva obertura al mar, però que consideren que intervenir en una zona en obres 
suposa una inversió massa important per fer només una actuació provisional. D’altra banda, 
explica que creuen que és prioritari fer un pont sobre la via al carrer Santander i que volen 
executar aquesta obra en aquest mandat.  

Manifesta que, per tant, voten en contra de les dues proposicions. 

El senyor Boadella explica que accepten l’esmena del GMDPPC i que poden incorporar-la dient 
que s’iniciï un procés de rehabilitació a la part de la Verneda Alta en general. 

Pel que fa a la proposició del seu grup, pregunta al govern quan s’iniciaran exactament les obres 
del col·lector, ja que és una cosa que no s’ha anunciat.  

Finalment, expressa el vot a favor respecte a la proposició del GMDCUP-PA.  

La senyora Ruiz afirma que mantenen el vot a favor de la proposició del GMDCiU, tot i que hagi 
acceptat l’esmena del GMDPPC. 

Opina que la construcció d’un col·lector d’aigües de pluja no és una raó perquè el govern no es 
comprometi a tirar endavant l’arranjament de tota aquesta zona. Remarca que en la proposició 
no han establert cap límit temporal, sinó que només diuen que cal fer aquest arranjament i que 
els agradaria que es fes en aquest mandat. A més, assenyala que les obres de la Sagrera 
trigaran molt a finalitzar. En aquest sentit, insta el govern a canviar el seu vot amb la condició 
que les millores es faran després de les obres del col·lector.  

El president demana al senyor Boadella que indiqui explícitament la frase que incorporarà en la 
seva proposició com a conseqüència de l’acceptació de l’esmena del GMDPPC.  

El senyor Boadella expressa la proposició definitiva: «Instar el govern municipal perquè endreci i 
obri el tram de la rambla Prim situat entre el carrer Santander i el carrer de Jaume Brossa, 
allargant el passeig fins a la fi de la rambla i integrant així al barri aquest espai que des de fa 
anys es considera aliè, i al mateix temps iniciar un procés de rehabilitació i millora després de la 
part de la Verneda Alta.» 
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El senyor Gallardo agraeix al GMDCiU que reculli l’aportació del seu grup. D’altra banda, diu a la 
senyora Ruiz que lamenta que hagi de consultar una assemblea per prendre una decisió que 
beneficia la ciutadania.  

Manifesta que votaran a favor de la proposició del GMDCiU i s’abstindran respecte a la del 
GMDCUP-PA.  

La senyora Angulo expressa el vot a favor de les dues proposicions.  

El senyor Puig manifesta que votaran a favor a les dues proposicions, però que volen recordar al 
GMDCiU que aquesta reforma també es podria haver iniciat en el mandat anterior. D’altra banda, 
assenyala que el pont del Treball s’anomena pont del Treball Digne, ja que molts cops s’obliden 
de dir-ho, i que quan va començar a caure aquest pont també va començar a caure la dignitat del 
treball al país.  

Afirma que esperen que es compleixin les dues proposicions aprovades, ja que no sempre és 
així. 

La senyora Ruiz demana fer una puntualització. Opina que s’ha comès una irregularitat perquè a 
ella se li ha preguntat si acceptava l’esmena del GMDPPC abans que votessin tots els grups, 
mentre que el GMDCiU l’ha acceptat després de totes les intervencions.  

El president explica que es pot tornar a posicionar el vot de cada grup, ara que tots ja saben que 
un grup proposant ha acceptat una transacció i l’altre grup proposant no l’ha acceptat.  

La senyora Ruiz afirma que no cal, però que vol que es tingui en compte la seva observació.  

El president manifesta que per part seva no hi ha hagut cap voluntat de cometre cap irregularitat, 
però reconeix que s’ha produït una certa confusió en el debat sobre les dues proposicions. 
Assenyala que, en tot cas, els grups tenen l’oportunitat de modificar el seu vot abans de passar 
al punt següent. 

El senyor Gallardo explica que si la senyora Ruiz accepta la transacció del seu grup, un cop sap 
que la resta de grups l’han acceptat, el seu grup votarà a favor de la proposició del GMDCUP-
PA. 

La senyora Ruiz opina que és una mica maquiavèl·lic per part del senyor Gallardo dir que votarà 
a favor de la proposició si accepta la transacció. 

El president demana a la senyora Ruiz que digui si accepta la transacció del GMDPPC. 

La senyora Ruiz respon que no. 

S’aprova la proposta amb el vot en contra del GMDBComú-E i el GMDPSC, i el vot a favor de la 
resta de grups.  

Presentada pel GMDERC: 

Que el Consell Municipal del Districte de Sant Martí acordi:  

Instar el regidor del Districte per tal que es programin i duguin a terme les accions i 
activitats necessàries, més enllà de les campanyes puntuals, per a la promoció del 
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comerç de proximitat durant tot l’any, a més d’utilitzar els mitjans de comunicació 
municipals per a dur a terme aquest objectiu 

La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, destaca que el comerç de proximitat és 
una peça cabdal a la ciutat i que aquesta activitat representa un 12% del PIB i genera 
pràcticament un 15% de l’ocupació a tot Barcelona. A més, remarca que el 2015 va augmentar 
un 2% l’ocupació creada, tot i que les vendes van patir un lleu retrocés malgrat l’increment de 
visitants a les botigues.  

Assenyala que, en el cas de Sant Martí, també cal tenir en compte l’efecte que té una creixent 
activitat turística en algun dels seus barris, fet que comporta el risc d’un desplaçament de 
l’activitat comercial de proximitat a favor de negocis més orientats cap al turisme, principalment 
en el sector de l’hostaleria i la restauració. Afirma que aquesta realitat afecta negativament 
l’estructura dels barris i genera un desequilibri pel que fa a la mixtura d’usos tradicional a la 
ciutat.  

Explica que donen ple suport a l’economia social i cooperativa, però que creuen que el govern 
del districte ha orientat excessivament la seva acció cap a aquestes activitats i cal que doni més 
suport al comerç de proximitat. Assenyala que aquest comerç no només és important pel seu 
vessant econòmic, sinó també per l’efecte positiu que té des del punt de vista de la cohesió 
social. En aquest sentit, destaca que les botigues, a banda de ser una de les principals fonts de 
nova ocupació als barris del districte, són espais de trobada entre el veïnat i que, a més, els 
botiguers i botigueres participen activament en la vida dels barris.  

Afirma que, per tant, pensen que cal engegar campanyes per donar visibilitat als petits comerços 
i ressaltar la seva funció social, i actuar també sobre l’entorn urbà, tot i que això seria objecte 
d’una intervenció específica. Explica que, tenint en compte que la crisi ha afectat fortament els 
comerços, creuen necessari un compromís del Districte en el suport i la promoció del comerç de 
proximitat a través de campanyes específiques al llarg de tot l’any. Assenyala que aquest suport 
no ha de ser forçosament econòmic, sinó que també pot consistir a fer difusió del comerç de 
proximitat a través de tots els mitjans de comunicació municipals. Remarca que això té un cost 
molt baix i és només una qüestió de voluntat. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, manifesta que votaran a favor de la 
proposició i que esperen que, entre les accions de foment del comerç de proximitat, s’hi incloguin 
les transformacions urbanístiques sensibles en aquest sentit, el control sobre la implementació 
d’alguns tipus de comerços i plans d’usos adients.  

Remarca que l’actual model de turisme massificat té una gran incidència en la destrucció del 
comerç de proximitat, com s’ha pogut comprovar a l’entorn de la Sagrada Família o als barris del 
districte de Ciutat Vella, on ja només hi ha botigues i restaurants destinats al turisme. Demana 
coherència en aquest sentit, ja que la protecció del comerç de proximitat depèn de molts factors i 
de polítiques de diversos àmbits. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, afirma que votaran a favor de la proposició 
pel contingut, però no pas per la retòrica que l’acompanya, atès que no estan d’acord que es 
vegi sempre el turisme com a element negatiu.  

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, manifesta que el seu grup considera 
prioritari el comerç, com a motor econòmic tant del districte com de tota la ciutat. Remarca que la 
crisi ha afectat molt aquest sector, però que també hi ha influït la manca de polítiques efectives 
per reactivar-lo. A més, explica que ha proliferat la competència deslleial al comerç i que creuen 
que serà molt difícil que molts establiments puguin sobreviure si no es controla la situació, atès 
que cada vegada hi ha més permissivitat amb els manters, entre altres tipus de competència. En 
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aquest sentit, opina que es facilita la feina als que no paguen impostos ni Seguretat Social i, en 
canvi, no s’ajuda els que compleixen les normes. Assenyala que es refereix als manters amb tot 
respecte, ja que s’ha de tenir en compte la seva situació i que no reben un tracte correcte, ja que 
la solució no és deixar-los fer el que vulguin sinó resoldre el seu problema.  

Manifesta que votaran a favor de la proposició per tal que el comerç de proximitat sigui una 
prioritat i se l’ajudi amb totes les accions possibles des del govern, al qual demana que tampoc 
no deixi de banda els més desafavorits.  

El senyor Oriol Crespo Ramos, del GMDCiU, afirma que donen ple suport a aquesta proposició, i 
que volen aprofitar l’avinentesa per denunciar que els eixos comercials i els mercats es queixen 
d’una manca d’atenció per part del govern.  

Destaca que el comerç de proximitat cohesiona el teixit social i crea llocs de treball. A més, 
assenyala que, com a cohesionador del teixit social, el comerç de proximitat participa 
intensament de la vida de barri. Manifesta que, per tant, se sumen a la proposta i demanen al 
govern un compromís ferm per tirar-la endavant. 

El senyor Francesc Xavier Bañón Fàbregas, del GMDPSC-CP, explica que el govern dóna 
suport a aquesta proposició perquè comparteix la necessitat de promoure el comerç de 
proximitat durant tot l’any. En aquest sentit, assenyala que les campanyes puntuals que fa el 
govern municipal són importants per consolidar un comerç competitiu, atractiu i de cohesió 
social. Afirma que, tanmateix, no poden deixar de banda les polítiques de suport al comerç que 
tenen un caràcter més transversal i estructural. Pel que fa a això, destaca que programes com 
«Obert al futur», que treballen per apropar les noves tecnologies al comerç de proximitat i 
millorar-ne el grau de competitivitat, són eines molt importants per a aquest sector i que cal 
fomentar.  

Manifesta que el comerç de Barcelona és un sector que no pot deixar mai d’evolucionar i de 
reinventar-se, i que necessita noves fórmules d’expansió, de creixement i d’internacionalització 
per ser competitiu davant els formats i els models comercials que proliferen arreu i que se 
centren només en el negoci. Remarca que es tracta d’un repte continu i de gran envergadura 
que el govern afronta a partir del model del comerç de proximitat, que és un model consolidat a 
la ciutat i que contribueix al desenvolupament econòmic i a la cohesió social.  

Assenyala que vol aprofitar aquesta intervenció per comentar breument algunes de les línies de 
treball que s’estan perfilant en aquest àmbit i que es convertiran en un pla de treball durant el 
proper trimestre. Afirma que aquest pla de treball partirà de la valoració conjunta del Pla d’impuls 
i de suport al comerç 2013-2016, que tindrà en compte les aportacions fetes pel sector i per la 
ciutadania.  

Destaca que el primer gran objectiu és la voluntat de mantenir i generar ocupació en el sector del 
comerç. Assenyala que actualment aquest sector ocupa 143.000 persones a Barcelona, fet que 
suposa el 16% dels llocs de treball a la ciutat, que és una xifra superior a la mitjana europea. 
Manifesta que per això volen estudiar més a fons les oportunitats que ofereix aquest sector com 
a motor de generació d’ocupació. Explica que, per aconseguir-ho, continuaran apostant per un 
comerç de proximitat que consolidi la barreja d’usos dins de la ciutat i que s’estengui per tots els 
barris, adaptant-se a la realitat de cadascun d’ells. Afirma que volen fomentar l’especialització i la 
qualitat dels productes per damunt dels beneficis exclusivament econòmics, ja que això permetrà 
consolidar un comerç adaptat als nous temps i a les noves fórmules de venda.  

Manifesta que una altra línia de treball consistirà en la modernització dels punts de venda i la 
incorporació de noves tecnologies, que han de servir per donar un valor afegit al comerç de 
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proximitat. Assenyala que un altre factor decisiu és la professionalització del model associatiu. 
En aquest sentit, destaca que és el moment d’apostar per noves fórmules associatives per 
consolidar el teixit econòmic i comercial del territori a partir de l’aliança entre operadors privats i 
sector públic. Explica que no sap si aquest model s’acabarà anomenant «model d’autogestió», 
com deia fa pocs dies un diari de la ciutat, però que serà una fórmula amb el segell Barcelona.  

D’altra banda, afirma que caldrà treballar amb tothom al territori per consolidar un bon model 
comercial adaptat a les noves necessitats i realitats. Manifesta que, per al govern, un bon model 
de comerç és aquell comerç modern i innovador que aporta un valor afegit a la concentració i a 
la integració de l’activitat econòmica, i que contribueix a construir un sentiment de pertinença 
comunitària i de convivència.  

La senyora Arrando agraeix el suport de tots els grups. Diu al govern que espera que amb 
aquesta proposició no passi el mateix que amb la proposició dels refugiats, que contenia tot un 
seguit de propostes i bones intencions i no se n’ha materialitzat cap a Sant Martí. Explica que 
esperen que, com a mínim, es dugui a terme el que el seu grup ha proposat, atès que el Districte 
de Sant Martí té capacitat per impulsar una campanya a favor del comerç els 365 dies de l’any. 

El president pregunta si algun altre grup vol tornar a intervenir. 

El senyor Crespo explica que s’alegra que per fi el govern es proposi dur a terme actuacions a 
favor del comerç de proximitat, i que espera que totes les mesures anunciades no es quedin 
només en paraules. Manifesta que també els satisfà que s’hagi reconegut el que s’havia fet en 
mandats anteriors i que es mantinguin les eines i les polítiques que s’havien desenvolupat per 
seguir consolidant aquest model. Afirma que el govern pot comptar amb el suport del seu grup 
en aquest aspecte. 

S’aprova la proposta per unanimitat. 

Presentada pel GMDC’s: 

Que el Consell Municipal del Districte de Sant Martí acordi:  

Que al proper plenari es presenti el Pla de mesures de salubritat davant la situació 
actual, que afecta persones i l’ecosistema del parc de Sant Martí de Provençals i el seu 
voltant, com les mesures de salubritat per a tot el districte 

El president assenyala que aquesta proposició ha estat transaccionada. 

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, recorda que el parc de Sant Martí de 
Provençals és una zona àmplia on es fan festivals i un gran nombre d’activitats culturals durant 
tot l’any, sobretot en època estival. Afirma que aquest parc és un referent per aquest motiu i per 
la part historicoarquitectònica que l’envolta, i que disposa d’equipaments, com el parc infantil. 
Assenyala que cada any el parc pateix plagues de puces i paparres per manca de neteja. Explica 
que presenten aquesta proposició tenint en compte que els veïns han arribat a un acord amb el 
govern per destinar uns 1.500 metres de superfície a una àrea d’esbarjo per a gossos i que 
també es dotarà el parc de nous equipaments, i que segons els veïns l’acord amb el govern 
inclou el manteniment d’aquests espais. Finalment llegeix la proposta: que al proper plenari es 
presentin les mesures de salubritat davant la situació actual del parc de Sant Martí de 
Provençals i el seu voltant, així com les mesures de salubritat de tot el districte.  

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, manifesta que votaran a favor de la 
proposició perquè sempre és útil la informació que pugui aportar el govern, però que troben a 
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faltar una proposta real per tractar els problemes detectats. D’altra banda, afirma que no 
comparteixen la transacció feta pel govern, que demana presentar mesures de salubritat en 
comptes d’un pla de salubritat. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, expressa el vot a favor de la proposició. 
Manifesta que volen felicitar l’Associació de Veïns de Sant Martí de Provençals, els veïns i el 
govern pels 1.500 metres quadrats destinats a fer una zona d’esbarjo per a gossos, ja que és 
molt necessària. 

El senyor Sergi Alcon i Gibert, del GMDERC-AM, saluda els veïns i veïnes de la zona, i agraeix 
la seva presència. 

Explica que votaran a favor de la proposició, tot i que consideren que s’ha «aigualit» el primer 
text, ja que es proposava un pla i ara es parla de mesures en general. Assenyala que cal tenir en 
compte que tota aquesta zona també està afectada pel retard de les obres de l’estació de la 
Sagrera-Sant Martí per culpa de la política d’infraestructures de l’Estat. En aquest sentit, recorda 
que abans de les obres aquest entorn era força bonic i acollia la zona més antiga de Sant Martí. 
Afirma que consideren molt important la salubritat en aquesta zona, i que el seu grup després 
presentarà un prec en una línia semblant.  

Explica que, a banda d’aquestes mesures, també és molt important que se’ls vagi informant 
sobre l’àrea de gossos, que és un tema que apareix en l’exposició de motius de la proposició i 
sobre el qual també va parlar a l’Audiència Pública el president de l’Associació de Veïns de Sant 
Martí, que va informar del pacte per a la creació d’aquesta àrea. 

La senyora Maria Arenillas i Picañol, del GMDCiU, manifesta que votaran a favor de la 
proposició, ja que aquesta zona acull un gran nombre d’activitats, és freqüentada diàriament per 
molts ciutadans i és un espai històric i natural de gran importància per al districte. Opina que, a 
més, és important que es tingui en compte l’opinió dels veïns respecte a l’àrea d’esbarjo per a 
gossos i totes les actuacions que es duguin a terme.  

D’altra banda, assenyala que també convé tenir aquesta zona neta, cuidada i lliure de paràsits, 
atès que el govern està agafant el costum d’organitzar consells de barri a l’aire lliure. En aquest 
sentit, afirma que el govern no pot convocar els veïns en zones insalubres. 

La senyora Eva Campos Paladio, del GMDBComú-E, remarca que no els consta que el parc de 
Sant Martí sigui un lloc insalubre. D’altra banda, manifesta que la complau que al GMDPPC li 
agradi més aquesta àrea de gossos que la platja per a gossos.  

Afirma que la implantació d’una àrea d’esbarjo per a gossos serà una manera de garantir la 
protecció d’aquest espai històric i, alhora, de mantenir la neteja. Assenyala que serà un espai on 
els gossos podran jugar i fer exercici, i que no es tractarà d’un pipicà en el sentit clàssic. Explica 
que hi haurà la presència d’agents cívics per informar i el control de la Guàrdia Urbana, i que els 
animals no podran anar sense lligar fora d’aquest espai. Afirma que així es garantirà la seguretat 
i es podrà posar en marxa l’ordenança d’animals, que permetrà un major control i la imposició de 
sancions en cas que no es compleixi, a diferència del que ha succeït fins ara. A més, destaca 
que la creació d’aquest espai ha estat consensuada amb les associacions de veïns de la zona, 
així com el compromís de protegir la part històrica i donar visibilitat a la memòria històrica.  

Manifesta que, tal com s’ha demanat, s’informarà de les mesures de neteja en el proper plenari.  

Conclou que, per tot l’exposat, voten a favor de la proposició. 
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La senyora Angulo agraeix el suport de tots els grups.  

El president pregunta si algun grup vol tornar a intervenir. 

El senyor Gallardo diu a la senyora Campos que el seu grup no està en contra que hi hagi un 
espai per a gossos a la platja, sinó que s’utilitzi amb aquest fi un espai que fan servir els 
ciutadans i que es malbaratin els diners públics, tenint en compte que es tracta d’una prova pilot 
que costarà 68.000 euros en total i 22.000 euros al mes. Recorda que tant els veïns com el seu 
grup i altres grups han proposat que s’utilitzi la zona on s’havia d’ubicar el zoo marítim per crear 
aquest espai. Conclou que no estan en contra de la idea, sinó d’enfrontar els veïns entre ells, 
que és el que opina que ha aconseguit el govern amb aquesta proposta. 

La senyora Campos afirma que el que sí és un malbaratament de diners públics són els casos 
de corrupció com el de Gürtel. 

S’aprova la proposta per unanimitat. 

Presentada pel GMDPPC: 

Que el Consell Municipal del Districte de Sant Martí acordi:  

Que el Ayuntamiento de Barcelona incremente el número de refuerzos de Guardia 
Urbana en el distrito de Sant Martí, para garantizar el cumplimiento de las ordenanzas 
municipales, para evitar y garantizar en la medida de lo posible comportamientos 
incívicos o situaciones peligrosas que pueden comportar riesgos a los vecinos del 
distrito, como son los casos de circular en bicicleta de forma desordenada y peligrosa 
por las aceras 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, assenyala que l’ordenança de circulació 
estableix que un ciclista no pot anar per la vorera a més de 10 quilòmetres per hora i ha de 
mantenir una distància mínima d’un metre dels vianants, i que només pot circular-hi si la vorera 
té més de 5 metres d’amplada i sempre que no ho faci en zig-zag. Afirma que aquestes 
disposicions s’incompleixen reiteradament, tal com han dit els veïns en molts consells de barri, i 
que això es deu a la manca d’efectius de la Guàrdia Urbana, que remarca que només són 
visibles quan el regidor assisteix a un consell. Tot seguit presenta la proposició. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, afirma que les solucions que proposa el 
PP sempre tenen un caràcter punitiu i són de curt termini. Manifesta que el seu grup considera 
que és molt més adient la prevenció que les mesures repressives. 

El president interromp la senyora Ruiz. Explica que un veí ha demanat intervenir en aquest punt, 
i demana disculpes a la portaveu del GMDCUP-PA.  

El senyor Eduard Rodríguez López, en nom propi, remarca que ja fa diversos mandats que es 
parla d’aquest problema i que cal resoldre’l definitivament.  

Llegeix un text amb un seguit de propostes sobre mobilitat urbana: «un nou model d’equilibris 
entre els diferents mitjans de transport dóna prioritat a la seguretat i als vianants; minimitzar els 
conflictes entre els vianants, motoristes i ciclistes; garantir la convivència veïnal i observar la 
cohesió social per tal que ningú pugui ser discriminat o vegi vulnerats els seus drets 
fonamentals; incrementar les places d’aparcament de motos; impedir l’ocupació de les voreres 
per part dels comerciants i de les motos fora de l’espai reservat.»  
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Afirma que bicicletes i ciutadans han de conviure, però que cadascú ha de respectar l’espai de 
l’altre. Explica que és incomprensible que al barri del Clot tota la circulació pel carrer Sèquia 
Comtal, la plaça Font i Sagué, el carrer Cabanyal, el carrer Escultors Claperós, el pas veïnal del 
parc i la rampa del parc Llacuna vagi a la vorera de la Gran Via i en doble direcció. Proposa com 
a alternativa que les bicicletes circulin pel carrer del Clot, que té vorera segregada i poca 
circulació, i baixin pel carrer Municipi, si han de travessar la Gran Via, o vagin pel carrer 
Escultors Claperós, que és zona 30. Recorda que al seu dia també va proposar l’establiment de 
senyalització horitzontal, com la que té el Poblenou. 

D’altra banda, demana que es compleixin les senyalitzacions de càrrega i descàrrega i per a 
serveis, ja que hi ha persones que aparquen en aquestes zones i s’hi estan unes hores. A més, 
assenyala que hi ha terrasses amb més taules de les que haurien de tenir i deixen poc espai de 
pas.  

La senyora Ruiz explica que consideren que és molt més adient fer prevenció que impulsar 
mesures repressives que tenen el suport d’una ordenança de civisme que pot arribar a imposar 
multes de fins a 1.200 euros per jugar al carrer.  

Afirma que no tot es resol amb la presència de més agents de la Guàrdia Urbana, que opina que 
és el model de repressió propi del PP. Manifesta que creuen en mesures proactives de 
sensibilització i en la importància de potenciar el respecte envers allò que és comunitari a les 
escoles públiques. A més, explica que estan cansats que es continuï criminalitzant l’ús de la 
bicicleta, quan l’aposta de l’Administració pública hauria de ser potenciar aquest vehicle per 
aconseguir una ciutat menys contaminada.  

La senyora Ana M. Luque Muriel, del GMDC’s, afirma que cal garantir el compliment de les 
normes i ordenances municipals, ja que així s’evitarien actes incívics i de risc per a la població, 
com alguns que ja s’han produït. Opina que aquesta seria també una manera d’anar educant 
moltes persones que fan servir aquest mitjà de transport i fan cas omís de la normativa. 
Manifesta que, per tant, donaran suport a la proposició.  

La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, explica que pensen que el redactat de la 
proposició és incoherent perquè demana «evitar i garantir» comportaments incívics i situacions 
perilloses. Pregunta si es demana ordre o repressió, tot i que assenyala que no els costa gaire 
imaginar la resposta tenint en compte les actuacions del PP allà on ha tingut responsabilitats de 
govern.  

Manifesta que, tanmateix, el seu grup no votarà en funció d’això, sinó d’acord amb la seva 
defensa de la cultura com a principal eina de cohesió i civisme, per davant de les mesures 
repressives que tant agraden a algunes formacions. Explica que creuen que, abans d’omplir els 
carrers de guàrdies urbans, val la pena millorar la informació i la sensibilització i recórrer a 
fórmules com els agents cívics. Conclou que no poden donar suport a una proposició que 
demana substituir la cultura de l’educació cívica, que és un valor clarament republicà i 
d’esquerres, per la sanció i la repressió. 

El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, lamenta que a vegades s’imposi el sectarisme 
ideològic en les votacions dels grups.  

Explica, a tall d’exemple, que durant molt temps els motoristes anaven sense casc i que, després 
d’una nova normativa i campanyes massives de la Guàrdia Urbana, avui és impensable veure un 
motorista sense casc a Barcelona, a diferència d’altres llocs de l’Estat.  
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Destaca que en el mandat anterior es va fer una gran ampliació dels carrils bici i que avui qui vol 
desplaçar-se en bicicleta té prou carrils per fer-ho. En aquest sentit, assenyala que abans s’havia 
de ser més tolerant amb els ciclistes perquè no tenien alternatives, però que avui hi ha una gran 
implantació de carrils bici i, per tant, els ciclistes han de complir les normes. Remarca que, per 
exemple, amb la normativa de bicicletes que es va aprovar en el mandat anterior, avui ningú no 
hauria d’anar amb bicicleta per la vorera de l’Eixample. Opina que s’han impulsat moltes 
mesures per evitar aquest tipus d’accions, com dotar de carrils bici la ciutat, fer cultura del 
civisme o potenciar els programes de la Guàrdia Urbana a les escoles, però que, un cop 
exhaurides aquestes mesures, cal posar ordre i fer complir les normes. Conclou que la 
proposició es presenta en un moment oportú i que, per tant, hi donen suport. 

El senyor Francesc Carmona Pontaque, del GMDBComú-E, destaca que el govern municipal ha 
fet una aposta clara per la mobilitat en bicicleta. Manifesta que reconeix la tasca del govern 
anterior en l’ampliació de carrils bici, però que el govern actual té un pla per triplicar els 
quilòmetres de carril bici. Explica que si es proposen aquest objectiu és perquè hi ha coses que 
no rutllen i hi ha molts carrils bici en zones on no haurien de ser-hi, com les voreres. En relació 
amb això, afirma que les bicicletes han d’anar per la calçada per evitar problemes de convivència 
amb els vianants. D’altra banda, assenyala que el govern ha començat una campanya per 
promoure l’ús de la bicicleta a la ciutat que preveu donar a conèixer l’ordenança de circulació de 
vianants i vehicles.  

Manifesta que votaran en contra de la proposició perquè la Guàrdia Urbana els ha dit que no 
considera necessari reforçar aquest servei, al qual hi destina sis agents. Explica que aquest grup 
té una dotació de sis bicicletes per al patrullatge i que, segons les possibilitats del servei, surten 
una o dues patrulles per torn. Assenyala que aquestes patrulles es dediquen a les missions 
següents: protecció escolar; presència als eixos comercials; control en espais on es detectin 
incidències problemàtiques en l’ús de la bicicleta; tasques de proximitat, i vigilància al barri del 
Besòs específicament. Afirma que, per tant, aquest servei està en marxa i funciona, i cal esperar 
que tingui efecte. 

El senyor Gallardo agraeix el suport dels grups que han votat a favor de la proposició i lamenta 
que altres grups hi hagin votat en contra per raons ideològiques.  

Diu a la senyora Ruiz que ell sí que està a favor de la llei i l’autoritat i creu en el bé dels 
ciutadans. D’altra banda, diu als representants del GMDERC-AM que durant tot el plenari han 
estat recordant coses que no fan al cas. 

Manifesta que ja coneixen el servei de la Guàrdia Urbana que es dedica al control de les 
bicicletes, però que consideren que és insuficient. Explica que ells prefereixen que aquests 
agents s’ocupin de fer serveis de carrer, que no pas serveis d’escolta o d’acompanyament de les 
autoritats. 

El president pregunta si algun altre grup vol utilitzar el segon torn d’intervenció. 

La senyora Ruiz afirma que ja saben que el PP «porta l’autoritarisme a la sang», tal com ho 
demostra cada vegada que el Tribunal Constitucional recorre totes les propostes que emanen 
del Parlament de Catalunya i quan diu que no deixarà votar els catalans perquè es pronunciïn 
sobre la independència.  

Assenyala que el GMDCiU ha parlat de la campanya que es va fer al seu dia per conscienciar de 
l’ús del casc en les motos, i que ara es tracta de potenciar la conscienciació sobre com s’ha 
d’anar en bicicleta, que opina que és un aspecte en el qual encara queda molt recorregut per fer. 
Explica que ella va en bicicleta i sap que encara hi ha moltes mancances a la ciutat en aquest 
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àmbit. Afirma que hi ha llocs pels quals fa por anar en bicicleta, com l’avinguda Meridiana, on els 
ciclistes han de circular per la vorera i es creuen amb els vianants.  

Opina que no s’ha de continuar criminalitzant les bicicletes, i que cal posar més senyalització, 
adequar els semàfors per a les bicicletes i conscienciar els vianants que han de parar més 
atenció a les cruïlles on les bicicletes circulen en tots dos sentits.  

La senyora Arrando diu al senyor Boadella que el «sectarisme ideològic» afecta tots els grups. 
Assenyala que, en tot cas, es tracta d’una ideologia, una filosofia i una manera d’entendre les 
coses. En aquest sentit, afirma que el seu grup opta per la informació i l’educació més que no 
pas per posar més Guàrdia Urbana al carrer. 

El senyor Boadella opina que el sectarisme ideològic és votar en contra d’una proposició en 
funció de quin partit la presenta. Assenyala que una altra cosa és la ideologia i que ell està molt 
orgullós de tenir la seva, que difereix molt de la de la senyora Arrando. 

El senyor Carmona manifesta que el seu vot té a veure amb el sentit comú. Remarca que les 
xifres sobre el nombre de vianants atropellats el 2015 són molt aclaridores, ja que n’hi ha 18 per 
moto, 25 per turisme, 1 per taxi, 5 per altres vehicles, 2 per ciclomotors, 7 per furgoneta, 6 per 
autobús i només 1 per bicicleta. Opina que, per tant, cal no criminalitzar la bicicleta. A més, 
afirma que cal evitar la contaminació, que és la causa de 3.500 morts a l’àrea metropolitana. 
Manifesta que, per tant, cal apostar decididament per la bicicleta en la mobilitat de la ciutat i 
intentar pal·liar totes les dificultats existents mitjançant regulacions, campanyes de civisme i nous 
carrils per evitar conflictes entre les bicicletes i els vianants, entre altres mesures. 

El president assenyala que el grup proposant pot acabar el torn d’intervenció només per 
puntualitzar. 

El senyor Gallardo afirma que, a diferència del que ha dit el senyor Carmona, ja s’han produït 
tres morts per accidents de bicicleta.  

Es rebutja la proposta amb el vot a favor del GMDC’s, el GMDCiU i el GMDPPC, i el vot en 
contra de la resta de grups. 

Presentada pel GMDCUP:  

Que el Consell Municipal del Districte de Sant Martí acordi:  

Que el govern comenci el projecte provisional d’unió de la rambla Prim del districte de 
Sant Martí amb el districte de Sant Andreu, per tal de millorar la comunicació dels 
barris més aïllats fins que s’acabin les obres de l’estació de la Sagrera (tractada 
conjuntament amb la proposició del GMDCiU) 

S’aprova la proposta amb el vot en contra del GMDBComú-E i el GMDPSC, l’abstenció del 
GMDPPC i el vot a favor de la resta de grups. 

b) Proposicions amb contingut de declaració institucional 

No n’hi ha. 
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c) Precs 

Presentat pel GMDCiU: 

Que el Districte de Sant Martí impulsi, d’acord amb els veïns afectats, l’adopció de 
mesures a la plaça de les Sufragistes Catalanes (espai que es situa entre els carrers 
Fluvià, Provençals i Pallars) per a la seva pacificació d’usos i garantir així el respecte 
al descans dels veïns 

El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, explica que al costat d’aquests jardins hi ha una 
escola i que això genera situacions incòmodes per als veïns, alguns dels quals avui els 
acompanyen, per la utilització de l’espai com a camp de futbol, amb els consegüents cops de 
pilota a les parets dels edificis. Es refereix també a altres usos d’aquest espai que causen 
molèsties als veïns, com les entrompades.  

Manifesta que creuen que es podria garantir la pacificació dels usos d’aquest espai tancant-lo a 
la nit, igual que es fa a molts parcs i jardins de les comunitats de veïns del front marítim. Afirma 
que, si no es vol fer aquesta inversió, altres solucions són la instal·lació d’aparcaments per a 
bicicletes, que ajudaria a evitar els cops de pilota directes contra els edificis dels veïns perquè ja 
no es podria fer servir la paret com a porteria, o la intervenció d’agents cívics a la zona. 
Assenyala que el ventall de possibles solucions és molt ampli i que, tot i que són conscients de 
les limitacions de pressupost, es tracta d’assumir des de compromisos d’inversió fins a 
compromisos per adequar l’espai amb uns mínims que no suposen la inversió econòmica que 
podria representar el tancament, que opina que és la solució òptima per a aquest tipus d’espais. 

La senyora Carlota Falgueras Marsal, consellera d’Ensenyament, Immigració i Dona, manifesta 
que el govern del Districte és coneixedor d’aquesta problemàtica, que s’arrossega des del 
mandat anterior.  

Explica que el gerent i el conseller tècnic es van reunir fa unes setmanes amb una delegació de 
presidents de totes les comunitats de veïns, i que també n’han parlat amb la direcció i l’AMPA de 
l’escola Fluvià. Assenyala que un informe encarregat pel Districte a finals d’abril, amb 
participació de la Guàrdia Urbana i dels Serveis Tècnics de Prevenció i Gestió de Conflictes, va 
concloure que, més enllà dels sorolls i activitats infantils associades a una zona on hi ha una 
escola de primària, aquests jardins són un espai pacífic i amb una bona convivència en general, 
tot i que puntualment s’hi puguin donar alguns conflictes. Manifesta que el Districte ja ha adoptat 
mesures consistents a reforçar el diàleg amb les parts implicades, així com el manteniment i 
neteja de Parcs i Jardins, i a instal·lar-hi aparcaments de Bicing i de bicicletes.  

Afirma que no accepten el prec, atès que la problemàtica no és de l’envergadura que intenten 
mostrar alguns veïns i que no poden estar d’acord amb algunes de les mesures sol·licitades, 
com el canvi d’accessos a l’escola o el tancament dels jardins, que són públics i una zona de 
pas. 

El senyor Boadella assenyala que no entén que el govern digui que aquest problema no és 
significatiu quan reconeix que fa temps que es produeix i que els veïns es queixen, i quan ha 
instal·lat aparcaments per a bicicletes i s’ha reunit amb les parts implicades. Demana al govern 
que reconsideri la seva decisió pel benestar dels veïns de la zona. 

La senyora Falgueras afirma que, davant de qualsevol problema, el govern té el costum de parlar 
amb les persones afectades. Explica que s’ha estudiat aquesta situació i s’ha vist que era fruit 
del soroll habitual que provoca l’existència d’una escola de primària, i que s’ha cregut que eren 
suficients les mesures adoptades pel que fa a neteja, vigilància i aparcaments de bicicleta.  
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Es rebutja el prec. 

Presentat pel GMDERC: 

Que el govern del Districte de Sant Martí ampliï la campanya institucional «Barcelona 
antimasclista» per fer-la arribar a les festes majors del districte, incorporant-hi la lluita 
contra l’LGTBIfòbia 

El senyor Oriol Puig i Morant, del GMDERC-AM, afirma que la societat ha fallat quan més d’un 
33% de les dones menors de vint-i-quatre anys se sent insegura quan torna sola caminant a 
casa pel carrer a la nit, quan una tercera part de les dones joves tolera que la seva parella les 
controli, quan més d’un 60% dels joves i més d’un 40% de les joves entre catorze i setze anys 
creuen que la gelosia és positiva, o quan més d’un 27% de les dones asseguren haver estat 
aïllades per les seves parelles.  

Manifesta que, tot i que la campanya «Barcelona antimasclista» aborda les violències de gènere, 
creuen que cal ampliar-la a les violències derivades de l’LGTBIfòbia. Assenyala que, després de 
donar dades per referir-se al terrorisme masclista, ara vol esmentar casos concrets per parlar de 
l’LGTBIfòbia, com el de l’Alan, que molta gent ja coneix, o el de l’Albert Ortiz, un amic seu que el 
passat 28 de juny va publicar a Facebook un escrit. Tot seguit llegeix aquest escrit: «Vull trencar 
totes les barreres que m’he posat al llarg dels anys, i crec que avui és el dia. Molts ja ho sabreu, 
a d’altres us enganxarà per sorpresa, però crec que ho he de fer. Sóc bisexual. Així ho dic, 
sense por, i és que ja he passat prou por. Por quan de petit, en la meva infància, en la meva 
adolescència se m’insultava per ballar, por quan m’acorralaven, por quan estava completament 
sol i un llarg etcètera. No us podeu imaginar el mal que fa aguantar tot això. I és que ja he perdut 
la por.»  

Explica que volen un districte on el jovent no hagi de tenir por d’estimar diferent i on es faci front 
a les violències masclistes, i que presenten aquest prec, juntament amb la JERC, per combatre 
la violència masclista i l’LGTBIfòbia en l’adolescència i la joventut. Manifesta que volen un nou 
país lliure, inclusiu, tolerant i de persones lliures on les noves masculinitats no siguin noves sinó 
les habituals, un país capaç d’acceptar la lluita contra el patriarcat com a pròpia, i un país prou 
madur per acceptar debats serens i tranquils sobre temes que avui semblen tabú, com la 
necessitat d’etiquetar persones per un gènere binari, excloent així una part de la ciutadania.  

Finalment, remarca que tot això no és qüestió d’ideologies sinó de persones. 

La senyora Carlota Falgueras Marsal, consellera d’Ensenyament, Immigració i Dona, afirma que 
estan molt d’acord amb el contingut del prec i que, des de l’inici del mandat, el govern treballa 
per sensibilitzar i evitar les agressions sexistes. Destaca que una mostra d’això és que s’ha creat 
la Regidoria de Feminismes i LGTBI. A més, explica que des del Districte també treballen per 
sensibilitzar i evitar les agressions sexistes d’una manera transversal a partir del Consell de les 
Dones de Sant Martí i amb les entitats i associacions.  

Manifesta que les entitats del Poble Sec han rebut el suport del Districte per fer una campanya 
de sensibilització respecte a la tolerància zero envers les agressions sexistes a les festes majors 
i per aconseguir que aquestes siguin espais lliures de conductes sexistes. Assenyala que 
aquesta actuació, que encara està en procés de treball i té diferents etapes, s’ha consensuat 
amb les entitats i les coordinadores organitzadores de les activitats festives. Explica que s’ha 
assolit un primer acord amb la Coordinadora d’Entitats del Poblenou i l’ACR Carrers Poblenou, 
que són les entitats organitzadores de la Festa Major del Poblenou, per endegar aquesta 
campanya informativa i de sensibilització. Assenyala que la campanya té com a objectius evitar 
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que les agressions a les festes majors quedin invisibilitzades i facilitar espais on les dones i les 
persones LGTBI que s’hi vegin afectades puguin disposar del suport de l’organització.  

Afirma que la campanya té diferents etapes: sensibilitzar sobre els valors que transmeten els 
programes de les festes, eliminant conceptes i llenguatges sexistes; els cartells preventius i de 
sensibilització en contra de les agressions sexistes a les festes, i els cartells informatius sobre el 
protocol als espais de festa i les possibilitats d’acompanyament davant les actuacions sexistes. 
Manifesta que ja disposen d’un esbós de mostra d’aquest treball, que s’ha d’acabar de 
consensuar amb el Departament de Comunicació i la Regidoria, i que, a més, tenen la intenció 
de presentar aquest projecte a la propera trobada del Consell de les Dones, que tindrà lloc el 12 
de juliol, per tal que pugui ser consensuat. 

El senyor Puig explica que celebren l’acceptació del prec i reconeixen la feina que es duu a 
terme, però que esperaven que respondria el prec la consellera de Joventut. Assenyala que és 
evident que la lluita contra la violència masclista és un tema transversal que hauria d’implicar 
totes les conselleries, però que el prec parla d’adolescència i joventut. En relació amb això, 
manifesta que s’alegren que ara ja hi hagi una consellera de Joventut i una Regidoria de 
Joventut a l’Ajuntament de Barcelona.  

Afirma que celebren que es tingui present aquesta línia d’actuació des del Districte, i que el seu 
grup sempre donarà suport al govern en la lluita contra les intoleràncies i les violències 
masclistes. 

S’accepta el prec. 

Presentat pel GMDERC-AM: 

Que el govern del Districte de Sant Martí dugui a terme les actuacions suficients i 
necessàries per a reparar el paviment de la plaça d’Espronceda (entre Gran Via, 
Espronceda i carrer Perú) així com el manteniment i neteja de les fonts per tal d’evitar 
l’alta presència de mosquits que comporta l’aigua estancada 

El senyor Sergi Alcon i Gibert, del GMDERC-AM, explica que a l’escola Poblenou, al costat de la 
plaça Espronceda, s’han dut a terme unes obres al voltant dels mesos de març i abril i que la 
circulació de camions pels parterres dels jardins ha fet malbé la majoria de les rajoles que hi ha 
per separar els parterres. Assenyala que són rajoles que tenen uns 50 centímetres de llargada i 
uns 30 d’amplada i que, a més a més, tenen un forjat. Afirma que el pas dels camions ha deixat 
a l’aire lliure els forjats, cosa que pot provocar incidents perquè hi ha nens al voltant. Manifesta 
que també cal tenir en compte que el manteniment d’aquest espai és deficitari, ja que les herbes 
que creixen entre les llambordes arriben fins i tot al mig metre d’alçada en alguns casos, cosa 
que suposa un perill. Remarca que a això s’hi suma el mal estat de les fonts que hi ha al costat. 
Tot seguit presenta el prec. 

D’altra banda, agraeix que els veïns de la zona hagin seguit tota la sessió fins ara per poder 
intervenir en aquest punt. 

El president cedeix la paraula a la persona que intervé en representació de l’Associació de Veïns 
de Provençals. 

La senyora Asunción Romero, en nom de l’Associació de Veïns de Provençals, demana que el 
govern no els contesti que «prendrà nota» d’aquesta qüestió, sinó que adopti solucions de 
manera immediata.  
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Explica que sap que els problemes esmentats es deuen a l’empresa que ha fet obres a la plaça, 
però que el govern no s’ha preocupat de comprovar el resultat d’aquestes obres, que afirma que 
han deixat la plaça en un estat deplorable. D’altra banda, recorda que els veïns van lluitar molt 
per aconseguir aquesta plaça i demana que s’hi facin millores, com incrementar la zona verda, 
posar un altre paviment al parc infantil en comptes de terra i instal·lar aparells de gimnàstica. 

El president agraeix la intervenció de la senyora Romero.  

La senyora Sílvia López Serrano, consellera d’Infància, Joventut, Acció Social i Ciutadania, 
agraeix la presència dels representants de l’Associació de Veïns de Provençals. 

Assenyala que els problemes a què s’ha referit el senyor Alcon es deuen a les obres que s’han 
fet a l’escola Poblenou i que, per tant, han demanat al Consorci d’Educació de Barcelona que 
repari aquests desperfectes. Explica que ja han sol·licitat el material del paviment i que 
s’arranjarà a mitjan agost. Així mateix, informa que el passat 1 de juliol es van netejar les fonts, 
tot i que va quedar pendent la part superior perquè calien mitjans auxiliars. Manifesta que la 
brigada de neteja va tornar a revisar la font el dilluns passat i avui al migdia, i n’ha extret fulles i 
terra. En relació amb això, assenyala que aquesta font no disposa de cloració contínua i, per 
tant, cal fer-la de forma manual. Afirma que actualment la font està totalment neta, inclosa la part 
superior. Manifesta que ho ha comprovat personalment aquesta tarda i que té fotos que ho 
demostren.  

Pel que fa al manteniment de la font, explica que es neteja superficialment cada dos dies, alhora 
que se’n prenen mostres per al control de l’aigua i es dosifica el tractament necessari, i que 
setmanalment es fa el manteniment dels equips electromecànics. Afirma que, a més, es preveu 
una neteja a fons dues o tres vegades l’any. 

El president assenyala que no li ha quedat clar si s’accepta el prec. 

La senyora Serrano respon afirmativament. 

El senyor Alcon dóna les gràcies als veïns i a la senyora López. Remarca que la reparació del 
paviment s’ha de fer amb urgència perquè el material rovellat pot ocasionar problemes sanitaris 
importants si algú cau, a banda de la responsabilitat civil subsidiària que tindria l’Ajuntament en 
aquest cas.  

Explica que ell també ha visitat la zona per veure l’estat de les fonts i que no estan del tot netes, 
ja que els fons continuen enfangats. Assenyala que disposa de fotografies que així ho 
demostren. 

La senyora López manifesta que pot ensenyar les fotografies a què s’ha referit després del 
plenari. 

S’accepta el prec. 

Presentat pel GMDC’s: 

Que es presenti en el termini de tres mesos el Pla d'actuació del Districte en mesures 
de neteja i poda d'arbres especificant cada barri 

La senyora Ana M. Luque Muriel, del GMDC’s, assenyala que les administracions públiques han 
de garantir la igualtat entre els ciutadans en tots els àmbits. Explica que al districte de Sant Martí 
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també hi ha desigualtats en matèria de neteja, ja que els carrers dels barris més desfavorits són 
els que pateixen més la falta de neteja. Assenyala que a això s’afegeix la manca de poda de 
l’arbrat. Afirma que aquesta situació posa en risc la salut de les persones, sobretot de les més 
vulnerables. Tot seguit presenta el prec. 

El senyor Francesc Xavier Bañón Fàbregas, conseller d’Esports, Comerç, Parcs i Jardins, 
assenyala que aquest prec demana dues coses alhora, un pla de neteja i un pla de poda. 
Manifesta que si el que es vol és un pla d’actuació remetran el GMDC’s al PAD i no acceptaran 
el prec, però que si es demana una planificació amb calendari de neteja i poda al districte 
acceptaran el prec. 

El president pregunta a la senyora Luque què demana exactament. 

La senyora Luque respon que demanen les dues coses, i que agrairien que almenys se’ls 
facilités un calendari del pla de neteja i poda.  

El senyor Bañón reitera que no acceptaran el prec si es refereix a un pla d’actuació. 

La senyora Luque afirma que sol·liciten el pla d’actuació, i que sembla que el govern no el tingui. 

El senyor Bañón assenyala que el pla d’actuació és el PAD. 

Es rebutja el prec. 

Presentat pel GMDC’s: 

Que es publiquin amb la major brevetat els convenis i contractes que es signin amb 
associacions i entitats 

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, recorda que des que va començar el mandat 
estan demanant al govern que els informi de les actuacions que es duen a terme al districte, tal 
com consta a les actes de les juntes de portaveus. Afirma que, atès que s’assabenten d’acords 
amb diferents entitats i associacions per aquestes mateixes i que tots tenen l’obligació de ser 
transparents, demanen que es publiquin aquests convenis i contractes al més aviat possible. 

El senyor Jordi Martín López, conseller de Participació i Transparència, Economia Social i 
Cooperativa i Turisme, destaca que el govern està compromès des del principi amb la 
transparència en tots els aspectes. Assenyala que un exemple d’això al Districte és la publicació 
per primera vegada d’un informe detallat de totes les subvencions que s’han donat.  

Explica que el govern municipal té l’objectiu d’aconseguir una contractació avançada que sigui 
realment oberta a la lliure concurrència i a la qual puguin accedir petites i mitjanes empreses i 
cooperatives, i no només uns pocs proveïdors. En relació amb això, manifesta que s’han trobat 
amb un excés de contractació pública directa i una acumulació de contractes en mans de pocs 
proveïdors, atès que el 70% de la contractació pública de Barcelona correspon a contractes 
sense concurrència pública i hi ha una empresa que té més d’un milió d’euros adjudicats 
d’aquesta manera.  

Destaca que tots els contractes oberts i negociats estan publicats, i que a partir del 21 d’agost es 
publicaran també els contractes menors amb publicitat, en compliment del que es va anunciar el 
passat 20 de juny, quan també es van donar les noves instruccions als gerents municipals en 
relació amb la modificació sobre els contractes d’adjudicació directa, limitats a 200.000 euros 
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anuals en contractes menors sense concurrència pública o 100.000 euros en altres modalitats de 
contracte.  

Pel que fa als convenis, explica que tenen en marxa un grup de treball per a la creació d’una 
aplicació informàtica per facilitar l’accés a la informació d’aquests convenis. Afirma que formen 
part d’aquest grup de treball la Secretaria, l’Oficina de Transparència, l’Institut Municipal 
d’Informàtica i l’Oficina Central de Subvencions. Assenyala que aquest grup es reunirà el proper 
20 de juliol i que aniran informant dels seus avanços.  

El president manifesta que no li ha quedat clar si s’accepta el prec. 

El senyor Martín afirma que accepten el prec perquè el govern ja treballa en el que es demana. 
En aquest sentit, assenyala que no volen que després es digui que això ho han fet arran 
d’aquest prec. 

La senyora Angulo opina que no és moment de fer nepotisme, tal com s’ha fet en altres districtes 
o a la Casa Gran amb els contractes, i remarca que la transparència requereix complir la llei. 

El senyor Martín afirma que, a més d’això, la transparència també consisteix a publicar la 
informació i fer-la accessible a tothom, tal com han fet des del principi del mandat. 

S’accepta el prec. 

Presentat pel GMDPPC: 

Mejora del mantenimiento y limpieza de las alcantarillas y sumideros en el distrito que 
garantice la eliminación de los malos olores 

El senyor Ramón Sabaté Puig, del GMDPPC, explica que presenten aquest prec perquè, amb 
l’augment de la calor a l’estiu, s’incrementen les males olors al districte, sobretot al voltant de les 
clavegueres i els embornals. Tot seguit formula el prec. 

La senyora Sílvia López Serrano, consellera d’Infància, Joventut, Acció Social i Ciutadania, 
manifesta que saben que a l’estiu hi ha un problema de males olors a la xarxa de clavegueram 
del districte. Assenyala que cal tenir present que en aquesta zona la xarxa de clavegueram és de 
grans dimensions, ja que hi arriba tota l’aigua residual que es recull de la ciutat per tal de portar-
la cap a les estacions depuradores. Afirma que, per aquest motiu, el manteniment i la neteja de 
la xarxa en aquesta zona és la més intensiva de la ciutat. Remarca que es fa tres cops a l’any 
com a mínim, i que es presta molta atenció a les queixes que es reben per tal de resoldre els 
problemes puntuals que es puguin donar.  

Explica que fa un any es va endegar un estudi sobre les olors amb els veïns de la zona, de 
manera que quan els veïns detecten una olor avisen immediatament a la brigada per tal 
d’esbrinar-ne l’origen i estudiar accions correctives. Assenyala que això els ha portat a tapar una 
reixa de ventilació del dipòsit de Taulat, a estudiar uns embornals de la zona de Diagonal Mar, 
en què possiblement també hi actuaran, i a endegar un estudi sobre l’efectivitat de la instal·lació 
antiolor que hi ha al dipòsit de Taulat. 

Afirma que, tot i que estan fent millores, no poden garantir totalment l’absència de mala olor i, per 
tant, no accepten el prec. 
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El senyor Sabaté explica que saben que és impossible garantir totalment l’absència de mala olor, 
però que cal prendre totes les mesures possibles per aconseguir eliminar-ne almenys el 90%. 

La senyora López reitera que s’estan fent millores per tal de resoldre al màxim els problemes 
que hi ha al districte respecte a aquesta qüestió. 

Es rebutja el prec. 

Presentat pel GMDCUP: 

Que el govern potenciï la incorporació activa d’altres agents de la ciutat, com els 
agents cívics, per tal de reduir l’impacte de la massificació turística a tot el districte  

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, recorda que ja han denunciat moltes 
vegades que el model de turisme massiu de la ciutat genera molèsties als veïns i veïnes. Afirma 
que, per tant, presenten aquest prec per tal de vetllar per la protecció de l’espai públic i per reduir 
l’impacte de la massificació turística als barris. 

La senyora Montserrat Barnils i Santanach, consellera de Treball Digne, Cultura i Promoció 
Econòmica, remarca que el model actual de turisme es va generar fa anys, quan el seu grup 
encara no governava. Destaca que el govern municipal ha adoptat mesures de xoc i de caràcter 
més estructural per tal de regular el turisme massiu que afecta tota la ciutat i especialment 
determinats barris, entre els quals alguns del districte.  

Explica que aquestes mesures inclouen la incorporació d’agents cívics, que fonamentalment 
actuaran a Ciutat Vella i a Gràcia, però que, atesa la proximitat de la zona litoral de la Vila 
Olímpica, preveuen que aquests agents puguin actuar també al districte de Sant Martí. 
Assenyala que, a banda de la incorporació d’aquests agents cívics, al districte ja n’hi ha a les 
zones d’Almogàvers i de la rambla del Poblenou, fonamentalment els caps de setmana. A més, 
recorda que també hi ha agents cívics al Besòs per a qüestions relacionades amb la convivència, 
i no exclusivament amb el turisme. Afirma que aquesta no és l’única mesura adoptada a Sant 
Martí de cara a la regulació del turisme i els seus efectes, ja que, a banda de la moratòria i la 
regulació dels allotjaments d’ús turístic a la ciutat, també hi ha la proposta d’ordenació singular 
de la rambla del Poblenou.  

Conclou que, per tot l’exposat, accepten el prec. 

La senyora Ruiz agraeix que el govern adopti mesures en el sentit expressat, i manifesta que 
esperen que es reguli cada cop més aquest àmbit. 

S’accepta el prec. 

d) Preguntes 

Presentada pel GMDCiU: 

Quin és el capteniment del govern pel que fa a Ca l’Isidret, tenint en compte que és un 
equipament molt necessari per al barri i que el govern es va comprometre a tenir-lo 
enllestit per a la seva inauguració aquest proper mes de juliol 2016? 

La senyora Maria Arenillas Picarol, del GMDCiU, explica que presenten aquesta pregunta atès 
que el passat dia 23 d’abril el regidor i el conseller Carmona es van comprometre amb els 
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membres de la Junta i diversos socis del Casal de Gent Gran Paraguai-Perú a tenir acabades les 
obres de l’equipament de Ca l’Isidret per a la seva inauguració el proper mes de juliol, i atès que 
actualment les obres estan aturades i no es podrà complir el termini esmentat. Tot seguit formula 
la pregunta.  

D’altra banda, assenyala que la Junta del casal ha registrat una sol·licitud a l’Oficina d’Atenció 
Ciutadana del Districte en què demana que se li comuniqui de manera clara i precisa quins són 
els terminis de finalització dels treballs i d’entrega de l’equipament, amb un compromís ferm del 
govern. Opina que, després de tanta informació errònia per part del govern, cal una resposta 
seriosa i concreta pel que fa a aquest equipament tan necessari per al barri. 

El regidor del Districte afirma que és cert que aquest equipament és molt important per al barri. 
Explica que l’obra es va començar a alentir a finals del 2015, quan estava executada al 80% 
aproximadament, i l’empresa Corviam va dir que l’acabaria però no en el termini establert. 
Manifesta que aleshores es va signar una pròrroga fins al juny del 2016, que implicava que al 
juliol ja estaria acabat l’equipament. Afirma que, durant aquest temps, l’obra ha avançat molt 
lentament i, fins i tot, en algun moment s’ha aturat, atès que l’empresa constructora ha estat 
absorbida per bancs a causa dels deutes. Assenyala que, ara que l’obra està executada al 90%, 
és molt complicat licitar l’obra per fer el 10% restant, però que esperen que en pocs mesos 
estigui acabada.  

D’altra banda, manifesta que la urbanització del passatge de Ca l’Isidret es farà tan aviat com es 
retiri la grua, atès que es disposa del pressupost. Afirma que en tot moment han estat en 
contacte amb l’Associació de Veïns de Paraguai-Perú i el Casal de Gent Gran, i que aniran 
informant els grups de l’estat d’aquest projecte. 

La senyora Arenillas remarca que aquesta obra havia d’estar acabada al setembre del 2015 i es 
va aturar amb l’arribada del nou govern, i opina que aquest ha enganyat durant mesos les 
persones del Casal de Gent Gran Paraguai-Perú. Explica que primer els van dir que l’empresa 
constructora havia fet fallida i després els van prometre que al juliol l’equipament estaria acabat. 
Assenyala que posteriorment el govern va tornar a comunicar que l’empresa havia fet fallida i 
l’obra estava parada, i que just després de saber que el GMDCiU presentava una pregunta 
relativa a Ca l’Isidret s’ha reactivat parcialment l’obra. En aquest sentit, opina que si l’oposició no 
plantegés temes el govern no tindria iniciativa pròpia.  

Explica que la Junta del casal li va dir que el viatge més desitjat pels membres de la Junta i els 
socis de l’equipament no és ni un creuer ni fer la volta al món, sinó poder creuar el carrer i portar 
l’ordinador del nou local. 

El regidor afirma que aquest és també el viatge més desitjat pel Districte, la Regidoria 
d’Habitatge i el Patronat Municipal de l’Habitatge.  

Assegura que han explicat sempre el que passava, i que han mantingut reunions de manera 
constant amb Corviam, que sempre els prometia que resoldrien els problemes i destinarien més 
persones a l’obra, però no ho feia. A més, manifesta que el que ha anat succeint no té res a 
veure amb la pressió que hagi fet el GMDCiU ni amb l’entrada del nou govern. En aquest sentit, 
remarca que el fet que una empresa faci fallida no és culpa del Patronat Municipal de l’Habitatge, 
ni de l’Ajuntament, ni de Barcelona en Comú, i que han fet el possible perquè s’enllestissin les 
obres. Afirma que ells són els més interessats que s’acabi aquesta obra modèlica, ja que 
combinarà equipaments a la part inferior i habitatges a la part superior de l’edifici. 
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Presentada pel GMDPPC: 

Cuántas viviendas y edificios se han rehabilitado en este año de mandato en el barrio 
del Besòs 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, formula la pregunta. 

La senyora Eva Campos Paladio, consellera de Salut, Medi Ambient, Neteja, Cooperació 
Internacional i Habitatge, manifesta que és un plaer poder dir al senyor Gallardo que ja han 
començat a netejar la primera «claveguera» amb la clausura del Centre d’Internament 
d’Estrangers (CIE) de la Zona Franca. 

Pel que fa a la pregunta sobre habitatge, recorda que la rehabilitació no es computa segons 
convingui sinó per convocatòries, i que aquest període rarament coincideix amb un any natural. 
Informa que, en aquest moment, en tot el districte hi ha 7.414 expedients resolts i 2.134 en 
marxa. Assenyala que a tot Barcelona es van resoldre 10.139 expedients, 742 dels quals 
corresponen al districte.  

Recorda que en el plenari anterior es va informar de tots els pisos que es rehabilitaven en el cas 
del Besòs, però que disposa de la documentació i pot lliurar-la al senyor Gallardo. 

El senyor Gallardo manifesta que li sembla bé rebre aquesta documentació, però que vol 
conèixer la xifra exacta, tal com demana la pregunta. Assenyala que en cada plenari el govern 
els diu que els donarà la resposta per escrit i no n’han rebut cap.  

La senyora Campos afirma que el nombre de pisos rehabilitats a tot Sant Martí són 714, però 
que porta la informació per escrit per lliurar-la al senyor Gallardo. 

El president manifesta que agrairia que se’ls fes arribar la resposta per escrit abans que finalitzi 
el plenari, atès que així podran donar-ne una còpia a tots els grups. 

Presentada pel GMDCUP-PA: 

Quina es la intenció del govern respecte a la nova ubicació de l’entitat Farinera Ateneu 
del Clot? 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, dóna l’enhorabona al govern pel 
tancament del CIE, que afirma que era una vergonya per a la humanitat. En relació amb això, 
manifesta que el govern pot comptar amb el seu grup per a tot allò que representi ruptura i 
esperança. 

Agraeix la presència de persones de l’Ateneu del Clot, i explica que aquesta entitat es troba en 
una situació de desconeixement del futur del seu local, que actualment es troba en règim de 
lloguer en un edifici que és provisional i que té un cost per a l’Administració que es podria 
destinar a la compra d’un local definitiu. Assenyala que, a causa d’aquesta provisionalitat, 
l’entitat no pot arranjar gaire l’edifici, cosa que afecta el desenvolupament de les seves activitats. 
Pel que fa a això, destaca la tasca cultural que fa aquesta entitat al barri del Clot-Camp de l’Arpa, 
amb 184 socis i sòcies i una gran oferta d’activitats a preus populars. 

Recorda que en el plenari del 2 de març de 2016 es va aprovar per unanimitat que el govern 
treballaria de manera conjunta amb l’Ateneu del Clot per trobar una solució, i formula la 
pregunta. 
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La senyora Montserrat Barnils i Santanach, consellera de Treball Digne, Cultura i Promoció 
Econòmica, manifesta que la voluntat i el compromís del govern del Districte és trobar un espai 
definitiu per ubicar l’Ateneu del Clot. A més, afirma que reconeixen la tasca d’aquesta entitat, 
atès que fa moltes activitats diverses i per a diferents tipus de públic i és una de les entitats del 
Clot-Camp de l’Arpa que té més participació dels veïns i veïnes en les seves activitats. Explica 
que l’entitat té assegurat un local pagat per l’Ajuntament fins al 2025 i que, per tant, no entenen 
la pressió respecte a aquesta qüestió, atès que encara hi ha temps per trobar entre totes i tots un 
local definitiu sense presses. 

La senyora Ruiz afirma que no consideren que el que s’ha dit sigui una resposta ni un 
compromís. Explica que, atès que un dia s’acabarà el contracte i caldrà trobar alguna solució, 
demanen que es busqui ara la solució perquè la situació actual va en detriment de les activitats 
que fa l’Ateneu i no es pot mantenir durant deu anys més. D’altra banda, opina que els 5.000 
euros al mes que paga l’Administració pública per al lloguer del local estarien millor invertits en 
un local definitiu. Manifesta que consideren que cal fer més esforços per resoldre aquesta 
situació com més aviat millor. 

La senyora Barnils precisa que no ha dit que el govern s’esperarà a la finalització del contracte 
per buscar un nou local, sinó que encara queden nou anys de contracte. 

e) Seguiment de les proposicions i declaracions de grup 

Presentat pel GMDCiU: 

Que s’informi al Consell Plenari de l’estat de compliment de la proposició/declaració 
de grup, aprovada pel Consell de Districte de 1 de desembre de 2015, amb el següent 
contingut: 

Instar el govern municipal perquè convoqui i organitzi la celebració dels consells de 
barri de forma individual per a cada un dels diferents barris del districte, abandonant-
se així la simultaneïtat i agrupació de barris que s’ha esdevingut en aquest inici de 
mandat, amb l’excepció dels barris del Clot i del Clot-Camp de l’Arpa, sense perdre 
l’opció de fer consells de barri extraordinaris de forma agrupada 

El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, planteja el seguiment. 

El senyor Jordi Martín López, conseller de Participació i Transparència, Economia Social i 
Cooperativa i Turisme, manifesta que, en compliment d’aquest acord, el govern va convocar la 
segona tongada de consells de barri de forma individual entre finals de febrer i principis de març. 
Recorda que aquests consells van servir, entre altres coses, per presentar i debatre el PAD i 
recollir propostes veïnals. 

Assenyala que aquest acord permet també realitzar consells de barri de forma agrupada de 
manera extraordinària, cosa que el govern va fer en alguns barris en la tercera ronda de 
consells. Afirma que, d’una banda, es va convocar els barris del front marítim del districte –Vila 
Olímpica, Poblenou, Diagonal Mar i Front Marítim– per tractar de manera conjunta els temes del 
turisme i de les platges, i de l’altra, es va convocar els veïns del Besòs i el Maresme i de la 
Verneda i la Pau per presentar el Pla de barris del Besòs. Explica que el govern va considerar 
oportú fer aquest consell de barri amb els veïns de la Verneda i la Pau per informar-los de com 
ha anat el procés i perquè puguin començar a pensar propostes de cara a finals d’any, quan 
s’iniciarà el Pla en aquest barri. 
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El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, recorda que en el plenari en què es va aprovar 
aquesta proposició es va retreure al govern de manera pràcticament unànime les poques ganes 
de treballar i de convocar diferents consells de barri. Opina que l’agrupació dels consells de barri 
per temes ha desvirtuat totalment el caràcter d’aquests òrgans, on els veïns parlaven de les 
qüestions que els afectaven. Afirma que sobretot es tracta d’una qüestió de voluntat política, i 
que en aquell plenari el govern no va aprendre la lliçó, de la mateixa manera que no ho ha fet 
respecte a molts altres acords de plenari que es «passen de puntetes».  

Assenyala que els veïns de la Verneda van sortir del consell de barri molt sorpresos de no haver 
pogut parlar dels seus problemes, igual que els veïns dels diversos barris del front marítim del 
districte. Afirma que aquests darrers van poder parlar de la platja, però que, per aquesta mateixa 
raó, també es pot parlar de temes com els autobusos i arribar a ajuntar tots els consells de barri 
de la ciutat. 

Explica que pensen que el govern s’ha de plantejar quin compliment dóna als acords del Consell 
Plenari i quina qualitat democràtica té en relació amb aquests, tenint en compte que està en 
minoria. Afirma que els consellers municipals poden tolerar que el govern no els informi dels 
actes o faci canvis en les agendes, però que els que ja no suporten els incompliments són els 
veïns. 

El senyor Martín manifesta que tenen clar que el GMDCiU traurà aquest tema en tots els 
plenaris, de la mateixa manera que el GMDC’s parlarà d’insalubritat i el GMDPPC del 
clavegueram. 

Afirma que estan complint aquest acord, en el qual es recollia la possibilitat de fer consells de 
barri extraordinaris de forma agrupada. A més, remarca que des del principi han dit que tenen la 
intenció que aquests òrgans tinguin un funcionament diferent i siguin espais realment de debat 
entre els veïns i de decisió conjunta. Assenyala que no volen que els consells de districte siguin 
audiències públiques, tenint en compte que ja existeixen aquests espais i que el Districte ja atén 
les entitats i els veïns de manera quotidiana i, per tant, aquests no han d’esperar que es facin els 
consells de barri per parlar dels seus problemes. 

Presentat pel GMDERC: 

Que s’informi al Consell Plenari de l’estat de compliment del prec acceptat en el 
Consell de Districte 4 de maig de 2016, amb el següent contingut:  

Que l’equip del govern municipal del Districte dugui a terme les accions suficients i 
necessàries per a revertir aquesta situació, consistents en la pintura de les 
instal·lacions –en les plantes que encara no s’ha fet– del Centre Cívic Sant Martí i que 
se solucioni el problema de la manca de climatització del Centre 

El senyor Oriol Puig i Morant, del GMDERC-AM, presenta el seguiment. 

El senyor Antonio Herrera Valiente, conseller de Memòria Històrica, Seguretat i Prevenció, 
informa que es pintarà el centre de novembre a desembre. Pel que fa a la climatització, 
manifesta que han demanat un informe tècnic i un pressupost, que tindran segurament entre 
setembre i octubre. Remarca, però, que cal definir els usos d’aquest centre cívic i que, una 
vegada fet això, es podrà començar la climatització, ja que no és el mateix climatitzar una sala 
diàfana que una sala amb envans.  

El senyor Puig assenyala que el senyor Herrera ha estat al Centre Cívic de Sant Martí i sap 
perfectament el que és intentar fer-hi classes a partir del mes de maig. Explica que els preocupa 
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que la gent que participarà aquest estiu en les activitats al centre cívic no podrà fer-les amb 
plenitud. Manifesta que és evident que la climatització dependrà dels usos del centre cívic, però 
que almenys s’hi podrien posar ventiladors o algun altre sistema perquè la gent no pateixi tanta 
calor. 

El senyor Herrera explica que estan d’acord que la climatització és necessària, però que aquesta 
ha d’anar lligada als usos del centre per qüestions tècniques, ja que ha de ser compatible amb 
els espais que s’acabin configurant.  

Presentat pel GMDCUP: 

Que s’informi de l’estat d’execució de la proposició/declaració de grup que el Consell 
Plenari del Districte va aprovar en la seva sessió del dia 2 de març de 2016 amb el 
següent contingut, i es faciliti còpia per escrit de les actuacions que s’hagin realitzat al 
respecte: 

Que els projectes de rehabilitacions urbanístiques del districte siguin transversals 
incorporant l’eix de recuperació de memòria històrica, entesos ambdós aspectes com 
la recuperació integral del patrimoni. Recuperant-ne, no només el continent, sinó 
també la memòria històrica del que va contenir. Donant una especial importància a la 
memòria de les classes treballadores i a la memòria històrica de les dones i de la 
infància 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, recorda que van presentar aquesta 
proposta perquè volen reconèixer el paper que han tingut les dones i les classes treballadores en 
un districte on gran part del patrimoni són fàbriques, sobretot tèxtils. Explica que quasi totes les 
dones del districte treballaven en aquestes fàbriques i van tenir un paper molt important en 
moltes vagues generals que van millorar les condicions de les classes treballadores de tota la 
ciutat. Remarca que, a més, aquestes dones no només treballaven en aquestes fàbriques sinó 
també a casa seva, i mai no han tingut cap tipus de reconeixement. Manifesta que creuen que 
protegir el patrimoni significa també recuperar la memòria i la història que formen part de la 
societat actual.  

El senyor Antonio Herrera Valiente, conseller de Memòria Històrica, Seguretat i Prevenció, afirma 
que coincideix totalment amb el que ha dit la senyora Ruiz. A més, anuncia que al setembre es 
farà la primera reunió del Consell de Memòria Històrica, i es disculpa pel fet que no s’hagi fet 
abans. 

Explica que, per exemple, ara que s’ha de reformar la plaça de la Infància, poden estudiar com 
es pot posar en valor la infància en aquest espai, i que han proposat que la placeta de 
l’Associació de Veïns de Sant Martí de Provençals porti el nom d’una dona, concretament d’Anna 
Figuera, impulsora de La Tela de Penélope. Afirma que estan plenament d’acord que la memòria 
històrica ha d’estar present en les actuacions que es facin i, en aquest sentit, destaca la creació 
del comissionat de Memòria Històrica. 

La senyora Ruiz manifesta que entén que no s’ha fet res del que planteja la proposició, que 
demana que als edificis del patrimoni històric que es recuperin hi hagi plafons explicatius sobre la 
seva història, per tal de reconèixer la lluita obrera i de les dones que es van deixar la pell per 
mantenir la societat i les seves famílies. Explica que consideren que això requereix un 
pressupost i unes mesures concretes i, fins i tot, pensar en quins llocs es pot començar a aplicar.  
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El senyor Herrera assenyala que tot això es posarà en valor i es concretarà en el Consell de 
Memòria Històrica. Explica que, per exemple, en la visualització que volen fer del refugi antiaeri 
que hi ha al districte, hi participaran testimonis directes. En aquest sentit, destaca que la gent 
comú que no surt als llibres d’història també formarà part d’aquest tipus d’accions.  

E) Declaracions institucionals: 

Declaració de l’actual ministre de l’Interior i del director de l’Oficina Antifrau com a 
persones non grates 

La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, agraeix el suport del govern, del 
GMDCUP-PA i del GMDCiU, que han signat la declaració. Tot seguit llegeix la declaració: «El 
Districte de Sant Martí declara tant l’actual ministre de l’Interior del Govern d’Espanya, el senyor 
Jorge Fernández Díaz, com el director de l’Oficina Antifrau de Catalunya, el senyor Daniel de 
Alfonso Laso, persones non grates.»  

El president assenyala que el senyor Gallardo havia demanat intervenir en aquest punt. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, assenyala que la gravació que ha provocat 
aquesta declaració és il·legal, esbiaixada i manipulada, i una distorsió total de la realitat. Afirma 
que alguns han aprofitat aquesta gravació per continuar aprofundint en la divisió dels espanyols i 
dels pobles, en comptes de preocupar-se de qui hi ha al darrere de tot això i com s’està 
gestionant aquest tema. 

 

En no haver-hi altres assumptes a tractar, el president aixeca la sessió a les 23.40 h.  

 

 

La secretària del Consell Vist i plau 
 El president 
 


